
سرپرست امور اقتصادى و دارایى قم خبر داد:

تصویب ۱۴۰ طرح اشتغالزایى در استان قم

قم بزرگ
پنج شنبه     ۱2  اسفند  ۱۴۰۰     سال اول     شماره ۴    ۴ هزار تومان »دستجرد« آماده پذیرایی از هفته نامه

مسافران نوروزی می شود

مهندس فرهادلو شهردار قنوات در گفت  و گو با »قم بزرگ«:

سرمایه گذاران دنبال فرش قرمز می گردند؟!
به قنوات بیایند

هفته نامه
با حضور اساتید عراقی در قم صورت گرفت؛

امضاى تفاهم  نامه همکارى 
دانشگاه ادیان و مذاهب 

با دانشگاه کوت عراق
با حضور دکتر طالب الموسوی، رئیس دانشگاه کوت عراق، در 
دانشگاه ادیان و مذاهب و دیدار با حجت الاسلام و المسلمین 
سید ابوالحسن نواب، ریاست دانشگاه، تفاهم نامه همکاری میان 
دو دانشگاه امضا شد.                                                     صفحه 2

آرمان گرایی در اخلاق و معنویت؛ 
در کلام رهبر معظم انقلاب

/قم بزرگ - سارا نبی لو/
گام چهار افتتاح، بهره بردارى و آغاز عمليات اجرايی يکصد پروژه مديريت شهرى 
با اعتبار ۱۰ هزار ميليارد ريالی، با حضور دکتر سيدمرتضی سقائيان نژاد شهردار، 
حسين اسلمی رئيس شوراى اسلمی شهر قم، معاونان شهردار و اعضاى شوراى 

اسلمی شهر در سالن رضوان شهردارى قم برگزار شد.
* بهره برداری از ساختمان اداری شهرداری مناطق 2 و ۳

در چهارمين گام از افتتاح، بهره بردارى و آغاز عمليات اجرايی بيش از يکصد پروژه مديريت 
شهرى قم تا پايان سال ۱۴۰۰ در زمينه هاى عمرانی، خدماتی، ترافيکی، فرهنگی و فضاى 
سبز با اعتبارى بالغ بر ۱۰ هزار ميليارد ريال در سطح مناطق هشتگانه شهر مقدس قم، 
بهره بردارى از ۱۲ پروژه شهرى با اعتبارى بالغ بر۱۰۰۰ ميليارد ريال در مناطق مختلف 
قم از جمله بهره بردارى از ساختمان ادارى شهردارى مناطق ۲ و ۳ قم صورت گرفت.

 ساختمان ادارى شهردارى مناطق ۲ و ۳، تجيهز جديد مجموعه فرهنگی ورزشی 
بلوار آيت لله بنی فضل، احداث ادامه لوله گذارى بلوار جمهورى، روکش آسفالت خيابان 
شهيد ملکی و فرعی ها، بهسازى انهار و جداول خيابان هاى انصار، جهان آرا و شيرودى، 
بهسازى معابر خيابان هاى امام راحل، اسماعيل آباد، زينبيه، توليد دارو وغيره، احداث 
خيابان شهيد همت، روکش آسفالت خيابان شهيد چمران، لوله گذارى جهت جمع 
آورى آب هاى سطحی خيابان شهيد چمران، لوله گذارى جهت جمع آورى آب هاى 
سطحی مقابل خيابان شهيد رجايی و زيرسازى و آسفالت فرعی هاى بلوار شهيد 

خداکرم و کوه سفيد، پروژه هاى مجموعه مديريت شهرى قم در گام چهارم بود.
* هدف اصلی شهرداری قم خدمت به مردم است

شهردار قم با تاکيد بر اينکه هدف اصلی شهردارى خدمت به مردم است گفت: در 
مرحله چهارم افتتاح پروژه هاى شهردارى قم تا پايان سال، ۱۲ پروژه با اعتبارى 

بالغ بر ۱۰۰۰ ميليارد ريال افتتاح شد.
دکتر سيد مرتضی سقائيان نژاد در حاشيه مراسم افتتاح ۱۲ پروژه شهردارى 
قم در چهارمين مرحله از افتتاح پروژه هاى صدگانه اظهار داشت: براى ايام رجب 
و شعبان و تا پايان سال ۶ مرحله افتتاح پروژه در شهردارى قم پيش بينی شده 

است که در مرحله چهارم آن به سر می بريم.

وى افزود: در اين مرحله ۱۲ پروژه افتتاح می شود که دو تا از شاخص ترين ها 
ساختمان هاى مناطق دو و سه است.

باشند،  استاندارد  کار  ابزار  و  تجهيزات  اگر  اينکه  بيان  با  قم  شهردار 
خدمت رسانی به مردم مطلوب تر خواهد بود، اظهار داشت: ايجاد اين ساختمان ها 
شد. خواهد  قم  شهردارى  منطقه  دو  اين  به  مراجعان  و  مردم  رفاه  موجب 
وى ادامه داد: اگر شادابی در ساختمان هاى ادارى وجود داشته باشد، کارکنان 

می توانند با شرايط روحی بهترى به مردم رسيدگی کنند.
سقائيان نژاد با تاکيد بر اينکه هدف اصلی شهردارى خدمت به مردم است اظهار 
کرد: شهردارى ها و مردم مانند آب و ماهی هستند. ما از عوارضی که مردم می دهند 
شهر را اداره می کنيم و هر چه خدمات بهترى به مردم داده شود، رغبت شهروندان 

براى مشارکت در امور شهر بهتر خواهد بود.
وى با بيان اينکه اين ساختمان ها علوه بر دو منطقه از شهردارى قم سازمان هاى 
فناورى اطلعات، قطار شهرى و … را در خود جاى خواهد داد گفت: تاکيد 
ما بر اين است که صرفه جويی لازم انجام شود اما در عين حال کسانی که در 
اين ساختمان ها کار می کنند نشاط داشته باشند چرا که نتيجه اين شادابی به 

مردم باز می گردد.
شهردار قم با اشاره به افتتاح ۱۲ پروژه در چهارمين مرحله افتتاح پروژه هاى 
شهردارى قم در ايام پايان سال خاطرنشان کرد: امروز چند پروژه ديگر با رويکرد 
آرام سازى، ارتقاى وضعيت شهرسازى و ارتقاى کيفيت فضاى سبز شهرى افتتاح شد.
* افتتاح ساختمان مناطق دو و سه گامی در مسیر توزیع عادلانه امکانات

رئيس شوراى اسلمی شهر قم هم با اشاره به افتتاح ساختمان هاى مناطق دو و 
سه شهردارى قم گفت: خدمت رسانی مطلوب تر، توزيع عادلانه امکانات و تسريع 
در پيگيرى مطالبات مردمی از مهمترين اهداف بهره بردارى از ساختمان مناطق 

دو و سه شهردارى قم بوده است.
حسين اسلمی در گام چهارم افتتاح رسمی ۱۰۰ پروژه شهردارى قم در سالن 
رضوان شهردارى قم، اظهار داشت: به هر ميزان که کيفيت زندگی ادارى مانند 
مکان هاى خدمت رسانی بالاتر باشد، فرسودگی شغلی کمتر می شود، به عبارت 

ديگر بين کيفيت زندگی ادارى و کيفيت خدمت رسانی به شهروندان رابطه 
معنادارى وجود دارد.

وى با بيان اينکه منابع انسانی رکن اساسی هر سازمان است و در کنار آن کيفيت 
زندگی ادارى نقش مهمی در کارآيی، اثربخشی شهردارى و سازمان هاى تابعه دارد، 
افزود: ارتقاى زندگی ادارى نقش به سزايی در تعلق خاطر کارمندان و جلوگيرى 
از فرسودگی شغلی و افت کيفيت در ارائه خدمت دارد که در نهايت نتيجه آن 

نصيب شهروندان می شود.
رئيس شوراى اسلمی شهر قم گفت: ساختمان ادارى به خودى خود ارزش و 
قابليتی ندارد بلکه اين توسعه و افزايش رفاهيات زمانی ارزشمند است که در مسير 

خدمات رسانی به مردم قرار بگيرد.
* اجرای ۴۴ پروژه مهم در منطقه دو شهرداری قم

مدير منطقه دو شهردارى قم گفت: طی چند سال گذشته ۴۴ پروژه و طرح مهم 
در منطقه دو شهردارى قم انجام شده است.

رضا رحيمی در گام چهارم افتتاح رسمی ۱۰۰ پروژه شهردارى قم در سالن 
رضوان شهردارى قم، با اشاره به افتتاح ساختمان منطقه دو شهردارى قم، بيان 
کرد: ساختمان منطقه دو شهردارى قم در ۷ هزار متر مربع زيربنا در ۶ طبقه 
احداث شده و دو سازمان تابعه شهردارى نيز در اين اين محل مستقر خواهند شد.

رحيمی با اشاره به پروژه بلوار جمهورى اسلمی ابراز داشت: براى اجراى فاز اول اين 
بلوار ۱۲۰ پلک تملك و در فاز دوم و تونل اين بلوار تا بلوار آيت الله بنی فضل نيز ۹۲ 
پلک تملك شده که هم اکنون ۱۱ پلک از فاز دوم آن تملك و تخريب نشده است.

وى با بيان اينکه تاکنون ۱۲۰ ميليارد تومان براى تملکات اين بلوار هزينه شده 
است، خاطرنشان کرد: تعلق خاطر، ريزدانگی و بافت مسکونی متراکم اين منطقه 

از مشکلت تملك و اجراى پروژه جمهورى اسلمی بوده است.
رحيمی ادامه داد: در منطقه دو شهردارى قم پنج تقاطع طی سالهاى قبل 
طراحی و وارد فاز اجرا شده شده که از اين جمله می توان به تقاطع جمهورى 
اسلمی، زير گذر آيت الله طباطبايی، زير گذر جمهورى اسلمی و بلوار شهداى 

روحانيت اشاره کرد.

مدير منطقه دو شهردارى قم با اشاره به پروژه هاى شاخص اين منطقه در سال 
آينده ابراز داشت: تقاطع شهداى روحانيت و زيرگذر بلوار غدير سال آينده به بهره 

 بردارى خواهد رسيد.
وى با بيان اينکه در بافت مرکزى منطقه دو با کمبود فضاى سبز شهرى روبه 
رو هستيم، گفت: طی اين سالها هفت بوستان در منطقه دو احداث شده است، 
با احداث بوستان هاى حاشيه اى مقدارى از کمبود فضاى سبز در بافت مرکزى 

منطقه مرتفع شده است.
وى بيان کرد: سه پل هوايی اخيراً در سطح معابر پرتردد اين منطقه نصب شده 

و در موضوعات ترافيکی ديگر نيز برنامه هايی قابل ملحظه در حال انجام است.
رحيمی يادآور شد: وجود کاربرى هاى ناسازگار مانند ريل آهن و دکل هاى برق 
از مشکلت اساسی منطقه دو شهردارى قم است و در کنار آن عريض بودن معابر 

نيز از مزيت هاى مهم منطقه به شمار می رود.
* بهره برداری از پارک بازی میدان ۷2 تن در سال ۱۴۰۱

مدير منطقه سه شهردارى قم از افتتاح پارک بازى واقع در ميدان ۷۲ تن و سوله 
ورزشی شهرک امام حسن)ع( در سال ۱۴۰۱ خبر داد.

مهرداد روحانی وزيرى هم در اين مراسم به بهره بردارى رسمی از ساختمان 
سه  منطقه  ادارى  ساختمان  افتتاح  با  داشت:  اظهار  سه،  منطقه  شهردارى 
شهردارى قم پس از ۳۰ سال يکی از مشکلت اساسی و زيربنايی اين منطقه 

برطرف شده است.
وى با اشاره به پروژه هاى شاخص اين منطقه ادامه داد: سوله ورزشی شهرک 
امام حسن)ع( در زمينی به مساحت ۱۲۰۰ متر و پارک بازى ۷۲ تن سال آينده 

بصورت کامل افتتاح و در اختيار شهروندان قرار خواهد گرفت.
روحانی وزيرى يادآور شد: بهره بردارى از رستوران آبشار، بهره بردارى از لاين 
کندرو بلوار شهيدخداکرم، بهره بردارى از فضاى سبز ورودى عوارض کاشان به بلوار 
شهيد سليمانی با اعتبار ۱۸ ميليارد تومان، بهره بردارى خيابان دام و طيور کوه 
سفيد، تملك کامل خيابان منتهی به ايستگاه مترو و هدايت و جمع آورى آب هاى 

سطحی در بودجه سال آينده اين منطقه پيش بينی شده است.

دکتر سقائیان نژاد مطرح کرد؛

هدف اصلی شهرداری قم خدمت به مردم است
افتتاح ۱2 پروژه

یادداشت مدیر  مسئول

فرصت توابع قم بزرگ
شهر قم به دليل اهميت بسيار 
بالا، بسيار مورد توجه و در 
چشم است و حق هم همين 
است که شهرى با وجود بارگاه 
منور و نورانی حضرت فاطمه 

کنار آن، وجود بزرگترين حوزه معصومه)س( و در 
علميه جهان تشيع، با اهميت، مورد توجه و در چشم 
باشد؛ اما گاهی اين بسيار مورد توجه بودن شهر قم، 
باعث می شود توجه به برخی از توابع استان قم، آن 
چنان که بايد و شايد وجود نداشته باشد؛ در حالی 
که برخی از همين توابع استان قم، ظرفيت هاى 
بزرگی دارند که می توانند باعث سربلندى استان 

قم در موضوعات مختلف باشند.
براى مثال شهر قنوات بعنوان مرکز بخشدارى مرکزى 
استان قم، با توسعه بخش دامدارى خود و توليد 
روزانه ۲۵۰ تن شير لبنی و ده ها تن گوشت 
قرمز، نه تنها بعنوان قطب اين صنعت در استان 
قم، بلکه بعنوان يکی از قطب هاى اين صنعت در 
بخش مرکزى کشور شناخته می شود، و محصولات 
آن روزانه )البته به صورت خام(، به کارخانه هاى 
مهم در مرکز کشور منتقل می شود، تا براى توليد 
محصولات مختلف اعم از بستنی، شير پاستوريزه، 
پنير و...، مورد استفاده قرار گيرد؛ بعد با چند برابر 

قيمت به خود ما مردم قم فروخته شود!
ظرفيت بسيار خوب دامدارى و توليد شير خوراکی 
و گوشت قرمز در قنوات، بستر بسيار مناسب احداث 
کارخانجات مهم لبنيات در اين منطقه نزديك به 
شهر قم است که حتما علوه بر ايجاد اشتغال پايدار 
براى استان، می تواند کارخانه ايجاد شده احتمالی 
را، به مهمترين کارخانه هاى ايران و حتی جهان 
تبديل کند، چه آن که همه می دانيم از مهمترين
ادامه در صفحه ۳ 
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بیش از ۷۰ درصد بدهی های قبلی شهرداری 
قنوات، در دوره جدید مدیریت شهری 
پرداخت شد و بیش از ۷میلیارد هم کار 

عمرانی جدید صورت گرفت.

شهرداری قنوات از سرمایه گذاران در 
حوزه های مختلف بهداشت و درمان، احداث 
کارخانه های لبنی، مراکز اقامتی بوم گردی، 
خدماتی و ... حمایت ویژه خواهد کرد.

  صادق چهرقانی

دکتر سقائیان نژاد مطرح کرد؛

هدف اصلى شهردارى قم 
خدمت به مردم است

گام چهار افتتاح، بهره برداری و آغاز عملیات اجرایی یکصد 
پروژه مدیریت شهری با اعتبار ۱۰ هزار میلیارد ریالی، با حضور 
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد شهردار، حسین اسلامی رئیس 
شورای اسلامی شهر قم، معاونان شهردار و اعضای شورای... 
صفحه ۱

پیامبر اکرم )ص( 
شاهد بر همگان

یادداشت سید محمدباقر هاشمی شاهرودی

3

اخلاق کارگزاران 
در سیره عملی پیامبر)ص(

یادداشت سید جواد نورموسوی
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قم بزرگ پنج شنبه        12 اسفند 1400         سال اول         شماره 4 2
یادداشت

اخلاق کارگزاران در سیره عملی پیامبر اسلام)ص(
حجت الاسلام و المسلمین 

سید جواد نورموسوی
پژوهشگر دینی

پيامبر اکرم )صلی ا... عليه و اله( :
مَ مَکارِمَ الخْْلَقِ إنِمََّا بعُِثْتُ لِتُمَِّ

دوست داريم زندگی هايمان، سرشار از صميميت 
و خونگرمی و صفا باشد. حريم انسان ها و 
حرمت همگان، محفوظ بماند و معاشرت هايمان نشأت گرفته از "فرهنگ 

قرآنی" و تعاليم مکتب باشد و اين، يعنی »زندگی مکتبی«.
پايدارى و استحکام رابطه هاى مردمی، در سايه رعايت نکاتی است که 
بايد  "چگونه  اينکه  در  باشد.  افراد جامعه  متقابل"  "حقوق  از  برگرفته 
زيست" و چه سان با ديگران بايد رابطه داشت، نکته اى است که در بحث 

"آداب معاشرت" می گنجد.
بر خلف فرهنگ غربی، روح و محتواى فرهنگ دينی ما بر پايه "ارتباط"، 
"صميميت"، "تعاون "، "همدردى" و "عاطفه" استوار است. جلوه هاى 

اين فرهنگ بالنده نيز در زندگی پربار نبی مکرم اسلم ديده می شود.
اخلق خوش به معناى معاشرت نيکو و برخورد نيك با ديگران می باشد. 
هرکسی که خوش اخلق باشد، با مردم خوش رفتارى کند، با لب خندان 
سخن بگويد، در مقابل حوادث و مشکلت بردبار باشد، محبوب همه است، 
دوستانش زيادند، همه دوست دارند با او رفت وآمد کنند، عزيز و محترم 
است، بر مشکلت و دشواري هاى زندگی و امور اجتماعی پيروز می گردد.

هر چه علم و صنعت پيش می رود، نياز بشر به اخلق، افزايش می يابد و 
لازم است به موازات آن، دستورات اخلقی پيامبران کامل مورد عمل و نظر 
قرار گيرد؛ زيرا دنياى دانش و صنعت، فقط وسايل و ابزارهايی در اختيار 
بشر می گذارد اما هيچ تضمينی ندارد تا جلوء سوءاستفاده از آن را بگيرد.
بالا رفتن آمار جرايم، جنايات، فساد، تبهکارى و.. در جامعه، به خصوص 
در ميان رهبران دنيا، روشنگر همين حقيقت است؛ اگر اخلق که بخشی 
از مکتب پيامبران است در جامعه حکمفرما نباشد، علم و صنعت نمی تواند 

سعادت و آرامش بشر را تضمين کند. 
اين صفت ارزنده يکی از بهترين عوامل پيشرفت براى فرد و جامعه است 
که سبب گرمی و صفا و صميميت و محبت ميان انسان ها شده و روح 

شخص و کسانی که با او معاشرت دارند آرامش می بخشد. 
براى رسيدن به اين صفت الهی بايد از بداخلقی که انسان را ميان مردم 
مورد تنفر قرار می دهد و آدمی را از نعمت محبت و انس با ديگران و لذت 

بردن از دوستان و از زندگی محروم می کند اجتناب کرد. 
اخلق خوب براى تمام افراد بشر چه در زندگی فردى و چه در زندگی 
اجتماعی لازم است اما براى کسانی که بار مسئوليت رهبرى و هدايت 
جامعه را به عهده دارند ضرورى تر به نظر می رسد. بهترين سلح رهبران 

اخلق آنان است. 
اخلق عالی پيامبر اسلم، امواج انقلب مقدسی اسلم را در جهان پديد 
آورد و در سايه اين خُلق عظيم، انسان هايی تربيت شدند که نمونه هاى 
اخلقی تاريخ به شمار می آيند. اخلق حضرت محمد)ص( آنقدر عالی و 

پرارزش است که خداوند بارى تعالی آن را خلق عظيم ياد کرده است.
ابعاد شخصيت نبی اکرم را هيچ انسانی قادر نيست به نحو کامل بيان کند 
و تصوير نزديك به واقعی از شخصيت آن بزرگوار ارائه نمايد. آنچه ما از 
برگزيده  پروردگار عالم و سرور پيامبران سراسر تاريخ شناخته و دانسته ايم، 
سايه و شبحی از وجود معنوى و باطنی و حقيقی آن بزرگوار است؛ اما 
همين مقدار معرفت هم براى مسلمانان کافی است تا اولاً، حرکت آنها 
را به سمت کمال تضمين کند و قله  انسانيت و اوج تکامل بشرى را در 
مقابل چشم آنان قرار بدهد و ثانياً، آنها را به وحدت اسلمی و تجمع حول 

آن محور تشويق کند. 
را داشت ولی زندگی و  نبوت  اينکه مقام رسالت و  با  پيامبر اسلم،   *
معاشرت او در اجتماع آن چنان ساده و بی پيرايه بود که اگر در ميان جمعی 
می نشست، ناشناس مجبور بود بپرسد: کداميك از شما محمد)ص( است. 

*گرفتار تجمل و فريفته ظاهرى دنيا نگشت. 
*پيامبر اسلم با جملت کوتاه و پرمعنی سخن می گفت و هيچ گاه سخن 

ديگرى را قطع نمی کرد. 
*هنگام سخن گفتن ترشرو نبود و کلمات ناهنجار و خشن به کار نمی برد. 
* هر گاه به مجلسی وارد می شد در اولين جاى خالی می نشست و مقيد 

نبود که بر بالاى مجلس بنشيند. 
*اجازه نمی داد کسی پيش پايش بايستد ولی نسبت به ديگران احترام می کرد.

*به هيچ کس دشنام نمی داد و از کسی بدگويی نمی کرد. 
*حضرت محمد تنها به خاطر خدا و دين غضب می کرد. 

و هيچ گاه  کار می کرد  به سهم خود  در مسافرت هاى دسته جمعی   *
سربار ديگران نبود. 

* دوست نداشت امتيازى بين او و ديگران باشد. 
*به پيمان هاى خود وفادار بود. 

* به کسی اجازه نمی داد ضد ديگرى سخن بگويد. 
*در حيا و شرم حضور بی مانند بود. 

*پرحوصله، با حلم و گذشت بود. 
* همه را احترام می کرد، فضيلت و بزرگی را به ايمان عمل می دانست و 

نظرى به ثروت و جاه و مقام نداشت. 
*هر گاه شخصی به او بی احترامی می کرد در صدد انتقام برنمی آمد.

*پوزش عذرخواهان را می پذيرفت. 
*به هر کس می رسيد ابتدا به او سلم می کرد. 

*در جمع مردم، هميشه بشّاش بود. تنها که می شد، آن وقت غم ها و 
حزن ها و همومی که داشت، آن جا ظاهر می شد. هموم و غم هاى خودش 

را در چهره خودش جلوى مردم آشکار نمی کرد. بشّاش بود. 
*اگر کسی او را آزرده می کرد، در چهره اش آزردگی ديده می شد؛ اما زبان 

به شکوه باز نمی کرد. 
*کودکان را مورد ملطفت قرار می داد؛ با زنان مهربانی می کرد؛ با ضعفا 

کمال خوش رفتارى را داشت.
*با اصحاب خود شوخی می کرد و با آنها مسابقه اسب سوارى می گذاشت. 

*نشست و برخاستش با ياد خداوند بود. 
*هرگز احدى را مذمت و سرزنش نمی فرمود و لغزش ها و عيوب شان را 

جست وجو نمی کرد.
*فرياد و پرخاش و فحاشی و عيب جويی از ساحت پاکش دور بود؛ چنان 
که هرگز کسی را با کلم خود نيازارد و فرمود خداوند مردمان کينه توز و 

بخيل و بدخوى و بدزبان را دشمن می دارد.
*با کسي قهر نمی کرد و اگر کسی را سه روز نمی ديد از احوالش جويا می شد. 

*در عين سادگی، کفشش را می دوخت و گوسفندش را می دوشيد.  
*هرگز ديده نشد که در حضور کسی پاى خود را دراز کند يا با تحقير 

به کسی اشاره نمايد.
و صدها نکته آموزنده در زندگی رسول مکرم اسلم به عنوان درس و 
رهنمود براى رهبران جامعه وجود دارد که مواردى از آن دراينجا آمده است. 
جاى اين سوال باقی می ماند چند درصد کارگزاران ايران فعلی اخلق 

پيامبر را پيش گرفتند؟!!!!!!!

آرمان گرایی در اخلاق و معنویت؛ 
در کلام رهبر معظم انقلاب

توصيه به اخلق و معنويت يکی از نکاتی است که رهبر 
انقلب اسلمی هميشه در ديدار دانشجويان خطاب به 
جوانان می فرمايند. از نگاه ايشان جوانان بايد در زمينه 

اخلق و رسيدن به قله هاى معنوى آرمان گرا باشند.
* حفظ دین و تقوا برای جوانان آسان تر است

ازجمله ى وظايف دانشجويی، حفظ دين و تقوا است. 
عزيزان من! براى شماها حفظ دين و تقوا آسان تر از 
امثال بنده است؛ اين را شما بدانيد. وقتی ما جوان 
بوديم، يك عالمی بود در مشهد که با پدر من خيلی 
دوست بود، خيلی هم پير بود -آن وقت، به سن حالاى 
ما مثلً يا بيشتر- ما جوان بوديم، دوست ميداشت ماها 
را، نصيحت ميکرد و ميگفت که قدر جوانی را بدانيد 
که حتّی عبادت کردن هم مال جوانها است، نه مال 
پيرها؛ براى ما تعجّب آور بود، خب عبادت مال پيرها 
است، ]امّا[ او ميگفت عبادت هم مال جوانها است؛ حالا 
اين را همه حس ميکنند. ببينيد! شما دلتان زود نرم 
ميشود، زود نورانی ميشود، اشکتان زود جارى ميشود، 
ارتباطتان با خدا زود برقرار ميشود؛ اين خيلی مغتنم 
است. ... وقتی انسان مؤمن شد و دل او باور کرد، آن وقت 
»قالوا هذا ما وَعَدَناَ اللهُ وَ رَسُولهُُ وَ صَدَقَ اللهُ وَ رَسُولهُُ وَ 
مازادَهُم الِّ ايماناً وَ تسَليمًا«؛در ميدان جنگ هم، مثل 
يك گلوله ى آتش، در دل هدف می نشيند؛ اين نتيجه ى 

ايمان و ارتباط با خدا است.
۱۳۹۵/۰۴/۱2

* دل نورانی و پاکیزه جوانی را قدر بدانید
 اين دل نورانی و پاکيزه را که در شما هست، قدر بدانيد. 
نه اينکه من بخواهم براى خوشامد شما حرف بزنم؛ نه، 
جوانهاى عالمَ که فقط شما نيستيد؛ جوان خاصيتش 
اين است. دلتان پاکيزه است. حالا چون براى شما قابل 
مقايسه نيست، نميتوانيد اين موضوع را احساس کنيد. 
در طول زمان، گرفتاريها، غبارها، لجنها و زنگارها دل 
را ميپوشاند. در روايت دارد که وقتی گناهی ميکنيد، 
يك نقطه ى سياهی در قلب شما به وجود می آيد - البته 
اينها زبان نمادين است، زبان سمبليك است - گناه 
دوم را که ميکنيد، اين نقطه ى سياه دو برابر ميشود. 
هرچه گناه بکنيد، اين نقطه ها هی اضافه ميشود، تا 
اينکه همه ى قلب را سياهی ميگيرد. ترجمه ى مفهوم 
عرفياش همين است که من گفتم؛ يعنی شما الان دل 
و جان و روح آماده اى داريد، بمرور گناهان، گرفتاريها 
و مشکلت فراوانی که در مسير مبارزات زندگی انسان 
به وجود می آيد - در سياست، در اقتصاد، در يك لقمه 
نان، در به دست آوردن امکانات زندگی - چنانچه انسان 
از حالا تمرين نکرده باشد، اينها گرفتاريها را زياد ميکند، 

دل را تاريك ميکند.
۱۳۸۹/۰۵/۳۱

* در معنویت و اخلاق آرمان گرا باشید
در زمينه ى معنويت و اخلق هم بايد آرمان گرا بود. 
محيط دانشگاه به دليل اينکه محيط جوان است، بايد 
محيط پاکيزه اى باشد. بعضی خيال ميکنند دانشگاه يعنی 
محيطی که در آن، تقيد به دين و پايبندى به دين و 
اخلق و اينها خيلی لزومی ندارد و مطلوب نيست. اين 
ناشی از بناى غلطی است که در دوران طاغوت، در آغاز 
پيدايش دانشگاه، پايه ريزى شد. آن روز کسانی دانشگاه 
را به وجود آوردند که به اصل دين و معنويت و اخلق 
اعتقاد نداشتند؛ شيفته ى غرب و فريفته ى اخلقيات غرب 
بودند. البته آن شيفتگی و فريفتگی، شکل عمومی اش 

بود؛ يك عده اى شان هم مزدور و مأمور غرب بودند.
۱۳۹۱/۰۵/۱6

* در مسائل دینی کار معرفتی عمیق انجام بدهید
يك نکته »عمق بخشيدن به معرفت دينی« در بين 
دانشجويان است. بر روى اين هم من اصرار دارم و 

بارها هم اين گفته شده؛ منتها بدنه ى دانشجويی، بدنه ى 
متبدّلی است و به شما هم بايد عرض بکنيم. کافی نيست 
که ما از لحاظ عاطفی و احساسی، به دين و مظاهر دينی 
علقه اى داشته باشيم يا علقه اى نشان بدهيم. يك وقت 
هم که وقت استفاده ى از تعليم و معرفت دينی است، 
بمانيم و نتوانيم وظيفه مان را تشخيص بدهيم يا از آن 
ايمان، پشتوانه اى براى عمل پيدا کنيم؛ اين کافی نيست. 

بايد کار معرفتی عميق انجام بگيرد.
۱۳۸۵/۰۷/2۵

* بنیه اعتقادی خود را با خواندن صحیفه سجادیه 
تقویت کنید

با خداى متعال رابطه برقرار کنيد. با نماز، با نافله، با 
تلوت قرآن، با دعا، با صحيفه ى سجاديه. اين صحيفه ى 
سجاديه پر از معارف دينی است. با اين کار بنيه ى دينی 
و انقلبی خودتان را هم محکم ميکنيد... اين استحکام 
بنيه ى اعتقادى با همين توجه ها، با همين تضرع، توسل 
به پروردگار، در همين دعاهاى صحيفه سجاديه به دست 
می آيد. اين دعاها فقط يارب يارب گفتن نيست، لبريز از 
معارف اسلمی است که اعتقاد انسان را عميق ميکند. 
تلوت قرآن هم همين طور، خود نماز هم همين طور. 
به هرحال، اينتوصيه ى من است به همه ى شما جوانان.

۱۳۸۷/۰2/۱۴
* پرهیز از گناه مهم ترین کار برای اعتلای معنوی 

است
مهم ترين کار براى اعتلى معنوى و روحی، پرهيز از 
گناه است؛ اين مهم ترين کار است. سعی کنيد از گناه 
پرهيز کنيد. گناه ها هم مختلفند؛ هم گناه زبان هست، 
هم گناه هاى مربوط به چشم هست، هم گناه هاى مربوط 
به دست هست، انواع گناهان هست؛ گناه ها را بشناسيد، 
خودتان را مراقبت کنيد. تقوا! تقوا يعنی همين؛ تقوا يعنی 
مراقبت. در يك جادّه ى خطرناک وقتی داريد حرکت 
ميکنيد، دقيق مراقبيد، اين تقوا است؛ مراقبت کنيد، از 
گناه پرهيز کنيد؛ اين مهم ترين راه اعتلى معنوى است.

۱۳۹۴/۰۴/2۰
 * نماز را اول وقت، با حضور قلب و به جماعت 

بخوانید
 بلفاصله بعد از اين ]پرهيز از گناه[، انجام فرائض است؛ 
در ميان فرائض هم از همه مهم تر نماز است؛ نماز اوّل 
وقت، با حضور قلب. حضور قلب يعنی اينکه شما وقتی 
نماز ميخوانيد، بدانيد داريد با کسی حرف ميزنيد، مخاطب 
داريد. توجّه به اين داشته باشيد. گاهی هم حواس انسان 
پرت ميشود؛ عيبی ندارد، به مجرّد اينکه باز حواس انسان 
جمع شد، همان حالت و احساسِ داشتن مخاطب را 
در خودش احياء کند و زنده نگه دارد؛ اين حضور قلب 

است. نماز با حضور قلب، نماز اوّل وقت، حتّی المقدور 
نماز به جماعت، اين چيزها را رعايت کنيد، شما اعتلى 
روحی پيدا خواهيد کرد، فرشته خواهيد شد، از فرشته 

بالاتر خواهيد شد؛ اين را شما بدانيد.
۱۳۹۴/۰۴/2۰ 

* با قرآن مأنوس شوید و هر روز قرآن بخوانید
شماها جوانيد، دلهايتان پاک است، روحهايتان پاک 
است، آلودگی نداريد يا خيلی کم داريد؛ به سن ما که 
انسان برسد مشکلتش خيلی زياد ميشود؛ بنابراين 
اگر ]تقوا[ را رعايت بکنيد، هيچ نصيحت ديگرى لازم 
نيست؛ ذکر خاص و مانند اينها هيچ لزومی ندارد. البتّه 
خيلی خوب است با قرآن مأنوس باشيد، هرروز حتماً 
ولو چند آيه اى قرآن بخوانيد؛ اينها خيلی خوب است. 

به فرائض ]اهمّيّت بدهيد[.
۱۳۹۴/۰۴/2۰

 * از نقل حرف بدون علم و غیبت و تهمت اجتناب 
کنید

در مسئله ى اخلق، - پرهيز از قول به غير علم، از غيبت، 
از تهمت، جزو اساسی ترين مسائل است. من خواهش 
ميکنم شما جوانهاى عزيز به اين مسئله اهتمام بورزيد. 
همين طور که در زمينه هاى مختلف اهتمام به طهارت 
عملی داريد - به نماز اهتمام داريد، به روزه اهتمام 
داريد، به پرهيز از تعرضهاى جنسی اهتمام داريد - به 
اين مسئله هم اهتمام داشته باشيد. اگر چنانچه ما 
چيزى را به کسی نسبت بدهيم که در او نيست، خب 
اين ميشود تهمت. اگر چنانچه چيزى را بگوئيم که به 
آن علم نداريم؛ مثلً يك شايعه است - يك نفرى يك 
حرفی را از قول يکی نقل ميکند، ما هم همان را دوباره 
تکرار ميکنيم - خب، اين کمك کردن به شايعه است، 
اين شايعه پردازى است؛ قول به غير علم است. قول به 
غير علم، خود قولش هم اشکال دارد، عمل کردن به آن 
امر غير معلوم و بدون علم هم اشکال دارد؛ »و لا تقف 
ما ليس لك به علم«. »لا تقف«، يعنی چيزى را که علم 
به آن ندارى، دنبال نکن، دنبال نرو. دنبال کردن، هم 
در زمينه ى عمل هست، هم در زمينه ى گفتار هست. 
وقتی شما يك چيزى را گفتيد که به آن علم نداريد، 
اين هم اختفاء امرى است که انسان به آن علم ندارد. 
لذا دنبالش ميفرمايد: »انّ السّمع و البصر و الفؤاد کلّ 

اولئك کان عنه مسئولا«.
۱۳۹۱/۰۵/۱6 

* راه پیوند با خدا، ترک گناهان و لغزشها و انجام 
واجبات و اهمیت به نماز است

حالا دل را به خدا پيوند بزنيد. راهش هم در شرع 
مقدس باز است؛ يك کار رمزآلود پيچيده اى نيست. 

شما قله ى کوه را از پائين نگاه ميکنيد، ميبينيد کسانی 
آنجا هستند؛ اينجور نيست که تصور کنيد اينها بال 
زدند رفتند آنجا؛ نه، اينها از همين مسيرى که جلوى 
پاى شماست، جلو رفتند و به آنجا رسيدند. دچار توهم 
نشويم، خيال نکنيم که با يك نوع حرکت غيرعادى و 
غيرمعمولی ميتوان به آن قله ها رسيد؛ نه، آنهائی که در 
آن قله ها مشاهده ميکنيد، از همين راهها عبور کردند. 
اين راهها چيست؟ در درجه ى اول، ترک گناه. گفتنش 
آسان است، عملش سخت است؛ اما ناگزير است. دروغ 
نگفتن، خيانت نکردن، از لغزشهاى گوناگون جنسی 
و شهوانی پرهيز کردن، از گناهان پرهيز کردن؛ قدمِ 

مهمترينش اين است.
بعد از ترک گناه، انجام واجبات، و از همه ى واجبات 
مهمتر، نماز است. »و اعلم انّ کلّ شیء من عملك 
است.  نماز  تابع  انسان  کار  همه ى  لصلتك«؛  تبع 
قلب  با حضور  و  توجه  با  بخوانيد،  به وقت  را  نماز 
بخوانيد. حضور قلب يعنی بدانيد که داريد با يکی 
حرف ميزنيد؛ بدانيد يك مخاطبی داريد که داريد 
خودتان  در  اگر  را  حالت  اين  ميزنيد.  حرف  او  با 
ايجاد  را  تمرکز  اين  توانستيد  اگر  کرديد،  تمرين 
کنيد، تا آخر عمر اين براى شما ميماند. اگر حالا 
نتوانستيد - همان طور که گفتم - بيست سال بعد 
سخت است، بيست سال بعدش سخت تر است؛ بعد 
از آن، کسی اگر از قبل نکرده باشد، خيلی خيلی 
سخت است. از حالا عادت کنيد اين تمرکز را در حال 
نماز در خودتان ايجاد کنيد و به وجود بياوريد. آن 
وقت اين آن صلتی است که: »تنهی عن الفحشاء و 
المنکر«.»تنهی« يعنی شما را نهی ميکند؛ معنايش 
اين نيست که مانعی جلوى شما ميگذارد که شما 
به شما  دائم  يعنی  نه،  نميتوانيد گناه کنيد؛  ديگر 
ميگويد گناه نکن. خوب، روزى چند نوبت از درون 
دلِ انسان به او بگويند گناه نکن، گناه نکن، انسان 

گناه نميکند. اين نماز است.
۱۳۸۹/۰۵/۳۱

 * با ترک محرمات و انجام واجبات به نورانیت برسید
يك توصيه مسأله ى خودسازى اعتقادى و علمی؛ و 
اعتقادى و عملی است. »عليکم انفسکم«؛ آن نگاه اسلم 
به انسان در خطاب فردى را هميشه در نظر داشته 
باشيد. خودتان را حفظ کنيد؛ »عليکم انفسکم«. جاده اى 
که انسان را به خدا و نورانيت ميرساند، جاده ى ترک 
محرمات و بجا آوردن واجبات است. واجبات را اهميت 
بدهيد، گناهان را پرهيز کنيد؛ تهذيب يعنی اين. چون 
دلهاى شما جوان است، نورانی است، آلودگی بحمدالله 
در دلها و روحهاى شما نيست، خداى متعال کمك 

خواهد کرد؛ تفضل خواهد کرد.
۱۳۸6/۰2/2۵

* اگر تعبد در عمل نباشد از هدایت خدا محروم 
می شوید

يك توصيه  مسئله ى تدينّ و تعبّد در عمل و گفتار 
است. من فراموش نميکنم آن  روزى را -سالها پيش 
البتّه- که شنيدم يك مجموعه ى دانشجويی که خب 
با ما هم مرتبط بود و خيلی هم گرم و گيرا، مثلً در 
فلن جلسه شان يك  چيز خلف شرعی اتفّاق افتاده؛ 
نگران شدم؛ نه به خاطر اينکه اينها گناه کردند -که 
خب آن البتّه نگرانی داشت- نگران شدم از اينکه 
راه اينها عوض شده و بعد ديدم همين جور هم بود. 
يعنی واقعاً »ثمَُّ کانَ عاقبَِةَ الَّذينَ اسَآؤُا السّواى  انَ 
بوُا باِيتِ الله «؛ وقتی که انسان برطبق تکليف عمل  کَذَّ
نميکند، تعبّد را رها ميکند، خداى متعال هدايتش 

را از او ميگيرد.
۱۳۹6/۰۳/۱۷

امضای تفاهم  نامه همکاری دانشگاه ادیان و مذاهب ایران با دانشگاه کوت عراق

با حضور دکتر طالب الموسوى، رئيس دانشگاه کوت عراق، در دانشگاه اديان 
و مذاهب و ديدار با حجت الاسلم و المسلمين سيد ابوالحسن نواب، رياست 

دانشگاه، تفاهم نامه همکارى ميان دو دانشگاه امضا شد.
دانشگاه اديان و مذاهب ميزبان هيئتی از دانشگاه کوت عراق متشکل از 
رئيس دانشگاه دکتر طالب الموسوى و برخی از مسئولان اين دانشگاه بود. 
بر اساس اين گزارش بعد از برگزارى جلسات کارشناسی در خصوص انعقاد 
تفاهم نامه همکارى و بررسی ظرفيت هاى دو دانشگاه متن تفاهم نامه مورد 

توافق قرار گرفت.

در اين جلسه که با حضور رياست دانشگاه اديان و مذاهب حجت الاسلم و 
المسلمين سيد ابوالحسن نواب و حجت الاسلم والمسلمين جعفرطيارى، 
قائم مقام دانشگاه و برخی از مسئولان برگزار شد، حجت الاسلم و المسلمين 
سيد ابوالحسن نواب با تشريح فعاليت هاى بين المللی دانشگاه اديان و انواع 
قراردادها و تفاهم نامه هايی که دانشگاه تاکنون با دانشگاه هاى ديگر امضا 
کرده گفت: دانشگاه اديان و مذاهب از هر گونه همکارى و انتقال تجربه با 

دانشگاه هاى عراق استقبال می کند. 
دانشگاه  در  از حضور  اظهار خرسندى  با  نيز  الموسوى  طالب  دکتر 

اديان و مذاهب و آشنا شدن با ظرفيت هاى اين دانشگاه بيان کرد: 
شيعه ى  عضو  نيز  و  عراق  خصوصی  دانشگاه هاى  اتحاد  رئيس  من 
مجلس تنفيذى دانشگاه هاى جهان اسلم هستم که در آن مجلس 
در  دانشگاه هاى شيعه  که  اين هستم  دنبال  به  من  دارم.  رأى  حق 
جهان اسلم مطرح شوند و نام دانشگاه هاى شيعی و ايرانی بايد در 

جهان اسلم مطرح باشند. 
در انتهاى اين جلسه تفاهم نامه همکارى ميان دو دانشگاه توسط رئيس 

دانشگاه اديان و مذاهب و رئيس دانشگاه کوت عراق امضا شد.



۳پنج شنبه        12 اسفند 1400          سال اول        شماره 4 قم بزرگ
یادداشت

پیامبر اکرم )ص( شاهد بر همگان
حجت الاسلام سید محمدباقر هاشمی شاهرودی

پژوهشگر دینی
نکته مهمی که از قرآن کريم به نظر می رسد 
اين است که پيامبر اکرم )ص( فقط شاهد 
بر امت اسلم نمی باشد بلکه بر پيامبران و 
شاهدان همه امت ها نيز شاهد خواهند بود، 
در حالی که انبياى گذشته فقط نسبت به 

امت خود شهيد هستند. 
نبی مکرم اسلم)ص( بر همه شاهدان شهيد خواهند بود و اين شهادت 

در مورد امامان امت اسلمی به طريق اولی ثابت است.
بدين ترتيب شاهد بودن پيامبر اکرم)ص( بر همه انسان ها از آيات قران 

به خوبی قابل استفاده و استناد است. قرآن می فرمايد:
فکيف اذا جئنا من کل امته بشهيد و جئنا بك علی هولاء شهيداً ]۱[.

و در جاى ديگر می فرمايد:
و يوم نبعث فی کل امته شهيداً عليهم من انفسهم و جئنا بك شهيداً 

علی هولاء ]۲[.
چنانکه اشاره شد، خداوند روز قيامت براى هر امتی از ميان خود آنها شاهد 
و ناظرى را برمی انگيزد و طبيعی است که اين شاهد بايد همان کسی 
باشد که در دنيا هم مقام شهادت و نظارت را داشته است. يعنی پيامبر هر 
امتی به عنوان شاهد بر آن امت مبعوث می گردد و امامان امت اسلمی 

هر کدام در زمان خود بر امت اسلمی شهيدند.
… عن زياد القندى عن سماعة قال: قال ابوعبدالله )ع( فی قول الله عزوجل: 
فکيف اذا جئنا من کل امة بشهيدٍ و جئنا بك علی هولاء شهيداً. قال نزلت 
فی امة محمد )ص( خاصة فی کل قرن منهم امام منا شاهد عليهم و محمد 

)ص( فی کل قرن شاهد علينا ]۳[.
امام صادق )ع( در مورد اين آيه می فرمايند که اين خصوصاً در مورد امت 
حضرت رسول )ص( نازل شده است که در هر زمانی امام از ما بر ايشان 

شاهد است و محمد )ص( در تمامی قرون بر ما شاهد است.
در منابع اهل تسنن نيز به اين مسئله اشاراتی شده است. قرطبی می گويد:

هم الانبياء شهداء علی اممهم يوم القيامة بانهم قد بلغوا الرسالة و دعوهم 
الی الايمان فی کل زمان شهيد و ان لم يکن نبياً ]۴[

حوزه شهادت
به چيزى  اکرم )ص( و ساير شاهدان  پيامبر  اين سوال است که  جاى 

شهادت می دهند؟
چنانکه اشاره کرديم، شهادت اولياء الهی، پيامبران، رسول اکرم)ص( و ائمه 
هدى )ع(، هم در دنياست و هم در آخرت؛ در دنيا بر اعمال و مقدرات و 

در آخرت بر حسابرسی و تعيين جايگاه ها.
زمخشرى ذيل آيه ۴۱ سوره نساء می نويسد:

اذا جئنا من کل امة بشهيد يشهد عليهم بما فعلوا و هو نبيهم ]۵[ ) بر ايشان 
شهادت می دهد نسبت به آنچه انجام داده اند زيرا او پيامبر ايشان است.
با توجه به اينکه پيامبر اکرم)ص( مقام شهادت و نظارت کلی را در قيامت 
دارا هستند، از جايگاه والا و ويژه اى نيز برخوردارند. جايگاهی که همه 
انبياء اولياى الهی در برابرش خضوع دارند. اين جايگاه عظيم را قرآن کريم 
به عنوان » ملك کبير« ناميده است. توضيح اينکه در قرآن درباره بهشت 
فقط در يك آيه از ملك و سطنت سخن می گويد و آن هم در سوره دهر 

است که اختصاص به اهل بيت پيامبر )ص( دارد.
در اين آيه خطاب به شخص پيامبر اکرم )ص( می فرمايد: و اذا رأيت ثم 

رأيت نعيماً و ملکا کبيراً ]۶[.
پی نوشت:

]۱[ – النساء / ۴۱. » پس چگونه است که براى هر امتی شهيدى است و 
تو اى پيامبر بر همه ايشان گواه هستی. «

]۲[ – النحل / ۸۹. » و روزى که بر انگيزيم از هر امتی شهيدى بر ايشان 
از ميان خودشان و تو اى پيامبر شهيد هستی بر ايشان. «

]۳[ – الکافی ، ج۱، ص ۱۴۶
]۴[ – جامع لاحکام قرآن، محمد بن احمد قرطبی. ج ۱۱، ص ۱۶۴.
]۵[ – الکشاف عن حقايق التنزيل، محمود زمخشرى، ج ۱، ص ۵۱۲.

]۶[ – الدهر / ۲۰ . » و آنگاه که می بينی سپس می بينی نعيم و سلطنت 
بزرگی را. «

آیت الله حسینی بوشهری رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

افراد مستعد بومی 
در مدیریت  استانی بکار گرفته شوند

رئيس جامعه مدرسين حوزه علميه قم 
با تاکيد بر استفاده از استعدادهاى بومی 
در فعاليت هاى اجرايی و تصميم گيرى هاى 
استانی، گفت: بايد از افراد با استعداد 
بومی در بخش هاى مختلف مديريت  

استانی استفاده شود.
آيت الله سيدهاشم حسينی بوشهرى 
در ديدار نماينده ولی فقيه، نمايندگان 
مجلس شوراى اسلمی و نمايندگان 
طلب و فضلى کهگيلويه و بويراحمد 
انبيا  وارثان  علما  کرد:  بيان  قم،  در 
معرفی شده اند؛ پس روحانيت ما هم 
بايد در تمام سختی هايی که مردم 
متحمل می شونددر سختی هايی که 
مردم متحمل می شوند آنها را همراهی 

و همدلی کنند.
حسينی بوشهرى خاطرنشان کرد: 
علماى هر شهرى بايد با مردم مدارا و 
انس داشته باشند؛ البته اين مدارا به 
معناى کوتاه آمدن از ارزش ها و اعتقادات 
دينی نيست و مردم دارى از ويژگی هاى 

بارز پيامبر اکرم)ص( بوده است.
وى مردم استان کهگيلويه و بويراحمد 
را مردمی ولايت مدار، صادق و قدرشناس 
دانست و گفت: بزرگوارى و ولايت مدارى 
مردم شريف اين استان براى ما روشن است 
و اميدواريم مسوولان استان کهگيلويه و 
بويراحمد تلش کنند تا اگر محروميتی 
در آنجا وجود دارد از بين رفته و نام 

محروم از اين استان حذف شود.
رئيس جامعه مدرسين حوزه علميه قم  
با اشاره به لزوم شناسايی ظرفيت هاى 
استان کهگيلويه و بويراحمد توسط 
مسولان آن افزود: اين استان داراى 
استعداد ويژه اى همچون دريافت حجم 
بالايی از نزول آسمانی، کوه هاى سر به 

فلك کشيده و طبيعتی بکر و ذخاير 
ارزشمندى است و بايد از اين ظرفيت 

به نحو احسن استفاده شود.

حسينی بوشهرى گفت: مردم هر شهرى 
زمانی خود را سهيم در انقلب و نظام 
اسلمی می دانند که در تعيين سرنوشت 
شهرهاى خود و در برنامه هاى اجرايی 
مختلف دخيل باشند؛ از مسولان انتظار 
می رود از استعدادهاى بومی شهرها و 
استان هاى در فعاليت هاى اجرايی و 

تصميم گيرى ها استفاده کنند.
دبير شوراى عالی حوزه هاى علميه، 
اظهار کرد: پيامير گرامی خدا آينه تمام 
نماى قرآن بود و کارهاى خوب را تحسين 
و کارهاى بد را تقبيح می کردند تا از 
اين طريق نيکی ها در جامعه اسلمی 

رشد پيدا کنند.
تحولات مثبت در مرکز مطالعات و 

پاسخگويی به شبهات حوزه
رئيس شوراى عالی جامعه مدرسين 
حوزه علميه قم همچنين در مراسم 
سايت  جديد  درگاه  سه  از  رونمايی 
ويکی پاسخ، تحولات مرکز مطالعات 

و پاسخگويی به شبهات حوزه علميه 
قم را عرصه هاى ساختارى، اهداف و 

عملکرد، مثبت ارزيابی کرد.  

وى با اشاره به فعاليت هاى اخير اين 
مرکز اظهار داشت: تحولات مثبتی را در 
ساختار، اهداف و عملکرد مرکز مطالعات 
شاهد هستيم و بحمدالله اين مرکز در 
مسير تحقق اهداف اوليه تشکيل آن، 

گام بر می دارد.
حسينی بوشهرى با اشاره به ظرفيت 
بالاى فضاى مجازى در جهت تحقق 
اهداف اسلمی خاطر نشان کرد: پيشرفت 
هاى زيادى در عرصه فضاى مجازى رخ 
داده که باعث پيشرفت حوزه علميه نيز 
گشته است. حوزه علميه امروز با گذشته 
خود قابل مقايسه نيست و ظرفيت هاى 
فراوانی در آن به جريان در آمده است.

در  بخشی  تنوع  قم،  جمعه  امام 
پاسخگويی، شناسايی نيازهاى زمان 
و بهره گيرى از تمامی ظرفيت هاى 
موجود را از انتظارات مقام معظم رهبرى 
و نياز امروز جهان در عرصه پاسخگويی 
به شبهات ارزيابی کرد و افزود: رسالت 

امروزه حوزه در راستاى همان رسالت 
نبوى است و مصداق بارز روايت »إنَِّ 
الَعُْلمََاءَ وَرَثةَُ الَْنبِْيَاءِ« می باشد. حرکت 
در جهت اهداف بعثت رسول اکرم)ص(

منحصر به زمان خاصی نبوده و روحانيت 
بايد اين رسالت را با جديت ادامه دهد.

وى ادامه داد: الزاما نبايد در همه کارها 
تصدى گرى کنيم؛ بلکه بايد در تك تك 
مراکز حوزوى و مدارس علميه سطح 
کشور، اين انگيزه وجود داشته باشد و 
از ظرفيت هاى آنان استفاده شود. در 

زمينه اديان و مذاهب،
آسيب ها و ناهنجارى هاى اجتماعی 
و شبهات روز حرف هايی براى گفتن 
داريم که نيازمند تبيين و اطلع رسانی 

مناسب به مردم سراسر جهان است.
دبير شوراى عالی حوزه هاى علميه 
خطاب به حاضران گفت: فعاليت هاى 
شما که همه به صورت جهادى انجام 
شده است، نشان دهنده افق بلند و 
اميدوار کننده اى است که در نظر داريد 
که البته مورد انتظار حوزه نيز می باشد.

در ابتداى جلسه، حجت الاسلم و 
المسلمين پور امينی، مدير مرکز مطالعات 
و پاسخگويی به شبهات حوزه ،گزارشی 
از جزئيات برنامه ها، اهداف و عملکرد 
اين مرکز در حوزه هاى پاسخگويی به 
شبهات، روش شناسی پاسخ به شبهه، 
سامانه رصد، تلويزيون اينترنتی حوزه، 
تأليفات، دفاتر تخصصی پاسخ به شبهات 
و حدود ۳۰ برنامه اين مرکز در عرصه 
پاسخ به شبهات، ارائه و خاطر نشان 
کرد: تلش می کنيم تا از ظرفيت آماده 
مراکز مختلف در عرصه پاسخگويی به 
شبهات حوزه بين الملل، مسائل اجتماعی 

و اعتقادات، استفاده کنيم.

یادداشت

شجره طیبه ستاد همکاری ها 
و رسالت دولت سیزدهم برای ارتقای آن

کریم دلفانی
ستاد  رسانی  اطلاع  و  ارتباطات  مدیر 
همکاری های حوزه و وزارت آموزش و پرورش

ستاد همکاريهاى حوزه علميه و آموزش و 
پرورش يکی از پديده هاى مبارک فرهنگی 

در قريب به دو دهه گذشته است.
ستاد همکارى هاى حوزه علميه و آموزش و 
پرورش يکی از پديده هاى مبارک فرهنگی 

در قريب به دو دهه گذشته است، آنگاه که مسئولان ارشد حوزه علميه 
و آموزش پرورش براى نيل به تحقق تربيت اسلمی، تفاهم نامه همکارى 
تعالی آموزش و پرورش  براى  از ظرفيت هاى يکديگر  تا  امضا می کنند 
آستين همت بالا زده و به شکل عملياتی همکارى هاى فی مابين را رونقی 

سازمانی و قانونی بخشند.
طبيعی است براى رسيدن به اهداف از پيش تعيين شده هر دستگاهی، 
فراز و فرودها و نيز توفيقات و گاه رخوت هايی وجود داشته است، هر چند 
ستاد همکارى ها تا اينجاى کار نمره قابل قبولی را در کارنامه خود دارد، 
تا جايی که مديران سابق و مدير تحول خواه فعلی حوزه هاى علميه و نيز 
وزراى پيشين آموزش و پرورش در همه دولت ها مؤيد و پشتيبان جدى اين 
ستاد و دبيرخانه فعال آن براى انجام مأموريت ها بوده اند و آيت الله اعرافی در 
ديدارهاى مختلف با مسئولان سازمان ها و وزراى گوناگون براى همکارى با 
حوزه علميه، همواره ستاد همکارى هاى وزارت آموزش و پرورش را شاخص 
و الگويی موفق براى همکارى حوزه با دستگاه هاى نظام ذکر می کند و در 
گزارش کار خود به محضر رهبر معظم انقلب در بخش آموزش و پرورش، 

از ابراز خرسندى و استقبال معظم له از اين همکارى ها خبر می دهد.
خوشبختانه آقاى دکتر نورى وزير آموزش و پرورش نيز در نخستين روزهاى 
کارى خود در ديدار با مراجع عظام تقليد همکارى هاى حوزه و آموزش و 
پرورش را از نقاط استراتژيك وزارت آموزش و پرورش در دولت سيزدهم 
بر شمرده و در ديدار با آيت الله اعرافی بر ارتقا مأموريت ها و نيز حمايت هاى 

اين ستاد تأکيد کرده است.
زيرا همکارى حوزه با آموزش و پرورش به افقی نورانی، اميد بخش و تحول 
آفرين رسيده است تا جايی که برنامه پنج ساله همکارى هاى اين دو نهاد با 
امضاى مسئولان ارشد هر دو دستگاه و به کارگيرى کارشناسان زبده تدوين 

و از سال ۱۳۹۸ در حال اجرا می باشد.
بيش از هفتصد کميته همکارى در سراسر کشور با محوريت نمايندگان ولی 
فقيه در استان ها و ائمه جمعه شهرستان ها و مديران آموزش و پرورش و 
از طرفی عضويت مسئولان و مديران استانی حوزه علميه، سازمان تبليغات 
اسلمی، اوقاف و امور خيريه، اتحاديه انجمن هاى اسلمی دانش آموزان و... 
در هر ديار، تشکيل قرارگاه فرهنگی دو نهاد عظيم حوزه و آموزش و پرورش 

را در سراسر کشور رقم زده است.
تعيين و معرفی نمايندگان حوزه علميه به سازمان پژوهش و برنامه درسی 
وزارت آموزش و پرورش در يازده حوزه يادگيرى و حضور کارشناسانه آنان 
در جلسات کارى اين سازمان، تربيت بيش از شصت استاد روحانی و طلبه 
از ميان فرهنگيان مراکز استان ها براى تبيين و تدريس مبانی سند تحول 
بنيادين و زير نظام هاى آن براى فرهنگيان، نهادينه کردن جذب طلب 
خوش ذوق و با برنامه براى گذراندن دوران خدمت سربازى در ساليان اخير 
و جذب سالانه دو هزار طلبه وظيفه براى براى کمك به آموزش و پرورش، 
ارتقا تعيين رشته از سه رشته به هشت رشته براى طلب شرکت کننده در 
آزمون استخدامی ماده ۲۸ دانشگاه فرهنگيان، برگزارى نشست هاى سالانه 
همکارى ها به صورت منظم و در ايام کرونايی به صورت ويدئو کنفرانس، 
سرکشی از کميته هاى استانی و شهرستانی، خيز بلند براى تدريس مبانی 
بيانيه گام دوم انقلب اسلمی در ميان فرهنگيان، حمايت همه جانبه از 
تحقق طرح تربيتی امين و استقرار هفت هزار روحانی زبده در مدارس کشور، 
برگزارى نشست هاى فصلی قطب هاى پنجگانه همکارى ها متشکل از معاونان 
پرورشی مراکز استان ها به عنوان دبيران استانی کميته هاى همکارى، تشکيل 
کارگروه هاى پنج گانه تخصصی در ستاد با حضور کارشناسان حوزوى و آموزش 
و پرورشی و... تنها گوشه اى از عملکرد موفق اين ستاد در چند سال اخير 

به ويژه دوران کرونا با همه محدويت هاى آن بوده است.
اينك در نخستين ماه هاى فعاليت دولت مردمی سيزدهم انتظار می رود 
مدير حوزه هاى علميه و وزير محترم آموزش و پرورش، ضمن حمايت 
از برنامه هاى گذشته اين ستاد و برنامه پنج ساله آن، اين شجره طيبه 
و  حمايت  مورد  گذشته  از  بيش  بنيادين  تحول  سند  تحقق  براى  را 

مداقه قرار دهند.
به نظر می آيد نشست شوراى سياست گذارى ستاد، و نشست سالانه براى 
آشنايی مديران ستادى و استانی آموزش و پرورش با روش همکارى ها و 
اطلع از برنامه پنج ساله در عرصه هاى آموزشی، پژوهشی و پرورشی و نيز 
رصد برنامه هاى گذشته و پيشنهاد برنامه هاى جديد ضرورى می باشد تا اين 
ستاد نيز مانند ديگر اجزاى آموزش و پرورش و حوزه هاى علميه در دوره 

گذار مديريتی فعاليت هاى خود را شتاب بخشد.

آیت الله سعیدی تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س(: 

رضایتمندی مردم 
ملاک موفقیت در کارهاست

توليت آستان مقدس حضرت فاطمه 
معصومه)س( با اشاره به اهميت جلب 
رضايت مردم گفت: نگاه اهل بيت)ع( 
اگر  که  است  مردم  رضايتمندى  به 
مردم شهادت دهند کار انجام شده 
خوب بوده نشان می دهد که آن کار 

ارزشمند است.
آستان  خبرى  پايگاه  گزارش  به 
آيت  معصومه)س(،  مقدس حضرت 
الله سيدمحمد سعيدى در ديدار با برگزار 
کنندگان موکب آستان مقدس حضرت 
معصومه)س(در کاظمين کرد:همانطور 
مؤمن   ۴۰ اگر  داريم  روايت  در  که 
از دنيا  شهادت دهند که فردى که 
شهادت  خداوند  بوده  نيکوکار  رفته 

آن ها را قبول می کند.
عضو مجلس خبرگان رهبرى يادآور 
شد: نبايد گمان کنيم که همه کارها 
بدون برنامه ريزى قبلی درست می شود 
بلکه بايد تلش کنيم تا همه کارها 
روى حساب و برنامه ريزى قبلی باشد.

وى با بيان اينکه از طرف ديگر نبايد 
اسير فرصت هاى از دست رفته باشيم، 
گفت: برخی مديران اخلقشان اين طور 
است که اگر چيزى آماده نباشد می 
گويند اين کار نمی شود ولی برپايی 
خوب و آبرومند موکب نشان داد که در 
اين موقعيت ها هم می شود کار کرد.

امام جمعه موقت قم با بيان اينکه 
هيچ وقت در ابتدا، حين عمل و بعد 
از عمل مقايسه اى کار نکنيد، افزود: 
کارى که براى خدا است عبادت است و 
در عبادت نبايد ببينيم که ديگران چکار 
می کنند بلکه بايد خودمان وظايف خود 
را در حد توان انجام دهيم و اگر هم به 
ديگران نگاه کرديم براى اين باشد که 
کمبودهاى ديگران را تکميل کنيم.

وى با تاکيد بر اينکه در برپايی موکب 
بايد حق صاحبخانه را هميشه رعايت 
کنيد، افزود: امام کاظم)ع(مانند همه اهل 
بيت)ع( خادمان خود را دوست دارند 
بنابراين ما بايد در مراسمی خادمان 

امام کاظم عليه السلم برگزار می کنند 
حضور يابيم و از همکارى هاى آن ها تشکر 
کنيم تا اين اقدام ما سبب خوشحالی 

اهل بيت)ع( شود.
آيت الله سعيدى با بيان اينکه نکته 
اصلی در اين کار اخلص است، گفت: 
کارى که با اخلص باشد ارزشمند، 
کارساز، گره گشا و مورد توجه خدا و 
اهل بيت)ع( خواهد بود؛ مانند کارى که 
بی بی شطيطيه نيشابورى انجام داد و 
از روى اخلص خمس مال خود را که 
يك کلف نخ بود را براى امام کاظم 

عليه السلم فرستاد و به قدرى مورد 
توجه قرار گرفت که امام کاظم عليه 
السلم براى دفن او به نيشابور آمدند.

وى با اشاره به اهميت جلب رضايت 
مردم در برپايی موکب، اظهار کرد: نگاه 
اهل بيت)ع( به رضايت مندى مردم 
است و اينکه مردم شهادت دهند که 
کارى که انجام شده خوب بوده بسيار 
ارزشمند است همانطور که در روايت 
داريم اگر ۴۰ مومن شهادت دهند که 
فردى در دنيا نيکوکار بوده خداوند 

شهادت آن ها را قبول می کند.
انقلاب متکی بر معارف  تدوام 

قرآن است
وى در مراسم اختتاميه مسابقه بين المللی 
فرازخوانی قرآن کريم »مشکات«، رمز 
عزت و اقتدار اين نظام و جريان فاخر 

و ارزشمند دانست و گفت: اين انقلب 
در راستاى اعتلى کلمه الله که شعار 
محورى قرآن است به پيروزى رسيد و 
هرگاه امت اسلم با شيطنت دشمنان، 
غلبه هواى نفس و سيطره برخی جريان ها 
از قرآن جدا افتاد اين مسير کند و 

يا قطع شد.
آيت الله سعيدى اظهار کرد: فعاليت 
هاى قرآنی از افتخارات نظام مقدس 
جمهورى اسلمی است که با قيام امام 
راحل آغاز شد و با رهبرى امام خامنه 

اى به خوبی تداوم داشته است.

وى با اشاره به اينکه اين نظام مقدس 
به راه خود که راه انبياء و ائمه)ع( است 
ادامه می دهد، افزود: جريان و حرکت 
اين راه به برکت خون شهدا است و اين 
انقلب همچنان تا ظهور حضرت ولی 

عصر)عج( پيش خواهد رفت.
آيت الله سعيدى قرآن را رمز عزت و 
اقتدار اين نظام و جريان فاخر و ارزشمند 
دانست و افزود: اين انقلب در راستاى 
الله که شعار محورى  کلمه  اعتلى 
قرآن است به پيروزى رسيد و هرگاه 
امت اسلم با شيطنت دشمنان، غلبه 
هواى نفس و سيطره برخی جريان ها 
از قرآن واقعی جدا افتاد اين مسير کند 

و يا قطع شد.
وى با تاکيد بر اينکه اگر بخواهيم اين 
نهضت بماند بايد قرآن بماند، گفت: 

ماندگارى قرآن هم همانطور که خود 
قرآن بر آن تأکيد دارد به اين است که 
تلوت شود و به عنوان کتاب زندگی 
ساز و جريان ساز قرائت شود و در 

زندگی مورد استفاده قرار گيرد.
امام جمعه موقت قم با بيان اينکه 
زيبايی هاى قرائت قرآن با زيبايی هاى 
زندگی گره می خورد، گفت: در ترويج 
و بزرگداشت ماه مبارک رمضان که ماه 
مهمانی خدا براى مردم است، قرآن 
کريم از آن به عنوان ماه نزول قرآن 
ياد می کند که نشان می دهد قرآن 
بهترين هديه خداوند براى مردم است.

وى با بيان اينکه قرآن بايد در اين 
نظام جريان داشته باشد تا عزت ايمانی 
ما پايدار و مانگار باشد، افزود: يکی از 
جلوه هاى معارفی که در قرآن کريم 
ياد شده روز قيامت است و قرآن با 
مسأله قيامت گره خورده و ۷۰ بار از 
عنوان يوم القيامه در قرآن ياد شده 
که نشان دهنده اهميت توجه به اين 

روز در سعادت انسان است.
سعيدى با بيان اينکه اوج سعادت 
انسان حرکت در مسير يوم القيامه 
اين  از  انحراف  انسان  و اوج شقاوت 
مسير است، گفت: بايد زندگی، کارها و 
برنامه هاى ما با يوم القيامه گره بخورد 
و اين روز به قدرى اهميت و عظمت 
دارد که خدا در آيات ابتدايی سوره 
قيامت از قسم خوردن به آن پرهيز 

کرده است.
وى با بيان اينکه به برکت اين انقلب 
و نظام، قرآن به صورت گسترده ترويج 
شده است، افزود: وقتی رهبرى انقلب 
يك چهره قرآنی است و حتی قبل از 
انقلب نسبت به قرآن و عترت همت 
فراوانی داشتند، به برکت ايشان قرآن 
عزت مضاعفی پيدا کرد و همان طور 
که قرآن رمز پيروزى ما بود رمز تداوم 
انقلب هم در قرآن و اتکاى به معارف 
آن است تا زمانی که به پيروزى نهايی 

برسيم.

خبر

دومین کنگره ملی شهدای قم 
در آبان ۱۴۰۱ برگزار خواهد شد

رئيس ستاد کنگره ملی شهداى استان قم گفت: دومين دوره کنگره ملی 
شهداى استان قم در آبان سال ۱۴۰۱ برگزار خواهد شد.

علی اکبر خوشگفتار مقدم عصر يکشنبه در جلسه کنگره ملی شهداى استان قم در 
سالن جلسات امام جواد)ع( استاندارى افزود: همچنين پيش اجلسيه هايی همچون 
شهداى اصناف، شهداى ناجا، شهداى بانوان شهيده، شهداى ارتش، شهداى طلبه و 
روحانی و شهداى فرهنگی و دانش آموز )جوانان( در اين رابطه برگزار خواهد شد.

وى با اشاره به فعاليت هاى انجام شده در زمين توليد کتاب درباره شهداى 
استان اعلم کرد: تاکنون تعدادى کتاب توسط اين ستاد و ساير موسسه ها 

و سازمان ها توليد شده است.  
وى افزود: در زمينه توليد کتاب نهادهايی همچون دفتر تبليغات اسلمی 
حوزه علميه قم، ادارات کل حفظ آثار و نشر ارزش هاى دفاع مقدس و 
فرهنگ و ارشاد اسلمی، انتشارات جمکران، جامعه الزهرا)س( و نيز بخش 

خصوصی مشارکت داشته اند.  
رئيس ستاد کنگره ملی شهداى استان قم همچنين از توليد کتابِ عکسِ »از 

قم تا قم« )از اعزام به جبهه تا بازگشت يا شهادت( خبر داد. 
وى برگزارى جشنواره هاى تئاتر و سرود با هماهنگی اداره کل فرهنگ و ارشاد 
اسلمی و بسيج هنرمندان استان؛ توليد فيلم هاى مستند فرماندهان لشگر ۱۷ 
علی ابن ابيطالب)ع( و رونمايی از مستند شهيد کريمی؛ توليدات فضاى مجازى 
)شامل عکس نگاشت، نماهنگ، کليپ(؛ حمايت از يادواره هاى محلی و قشرى؛ 
برگزارى يادواره هاى متعدد از جمله يادواره شهيد زين الدين و ۶۰۹۰ شهيد 
استان در هر سال؛ ايجاد بوستان يادمان شهداى استان قم با همکارى شهردارى 
و کاشت ۶۰۹۰ نهال؛ توليد و نصب تعدادى سرديس شهداى استان به همت 
شهردارى و برگزارى جلسات و ضبط تاريخ شفاهی فرماندهان و رزمندگان هشت 
سال دوران دفاع مقدس را از جمله فعاليت هاى انجام شده اين کنگره برشمرد.

وى همچنين توليد برنامه هاى راديو و تلويزيونی با همکارى صدا و سيما؛ 
تجليل از مادران و همسران شهيد؛ ديدار با خانواده هاى گرانقدر شهيدان؛ 
توليد پنج شماره نشريه »معبر« با شمارگان ۷ هزار نسخه؛ برگزارى تعدادى 
از مسابقات ورزشی با نام شهيدان استان؛ نامگذارى تعدادى از معابر شهرى و 
اماکن ورزشی به نام شهداى استان؛ توزيع بسته هاى معيشتی؛ افتتاح خانه موزه 
شهيد زين الدين با همکارى شهردارى؛ ضبط خاطرات طنز رزمندگان براى 
توليدات تصويرى و رسانه اى؛ توليد پوستر از شهداى استان؛ تشکيل کميته 
پيشکسوتان و تدوين سند جامع مجمع پيشکسوتان براى نخستين بار در 

استان را برخی ديگر از فعاليت هاى کنگره مذکور دانست.  

یادداشت مدیر  مسئول

فرصت توابع قم بزرگ
صادق چهرقانی

ادامه از صفحه اول:
ظرفيت بسيار خوب دامدارى و توليد شير 
خوراکی و گوشت قرمز در قنوات، بستر بسيار 
مناسب احداث کارخانجات مهم لبنيات در 
اين منطقه نزديك به شهر قم است که حتما 
علوه بر ايجاد اشتغال پايدار براى استان، 

می تواند کارخانه ايجاد شده احتمالی را، به مهمترين کارخانه هاى 
ايران و حتی جهان تبديل کند، چه آن که همه می دانيم از مهمترين و 
پرهزينه ترين موضوعات در صنعت لبنيات، بحث انتقال و جابجايی شير 
خام آن است و اگر شاهد وجود يك کارخانه لبنی در قنوات قم باشيم، 
اين هزينه انتقال و جابجايی شير خام به صفر خواهد رسيد و می تواند 
کارخانه و سرمايه گذار را براى ارائه محصولات ارزان تر و گرفتن گوى 

سبقت از رقيبان، موفق کند.
اميدواريم مسئولان ارشد استان قم، علوه بر نگاه به موضوعات مهم 
شهر قم، به ظرفيت هاى کمتر توجه شده توابع استان قم که فقط 
يك نمونه از آن ذکر شد و حتما در نقاط مختلف ديگر، ظرفيت هاى 
بالقوه ديگرى هم وجود دارد، توجه کنند تا شاهد رشد و توسعه متوازن 

قم بزرگ باشيم.



قم بزرگ پنج شنبه        12 اسفند 1400         سال اول         شماره 4 ۴
معرفی کتاب

»سوسنگرد به جای منچستر« خواندنی شد 
روایت زندگی شهید چهرقانی

»سوسنگرد به جاى منچستر« شامل زندگی نامه و خاطرات شهيد اکبر 
چهرقانی از ياران شهيد مصطفی چمران توسط گروه فرهنگی ابراهيم 

هادى منتشر و در بازار کتاب و جود دارد.
محسن عمادى مسئول گروه فرهنگی شهيد ابراهيم هادى، به مهر گفت: 
دو کتاب چاپ کرديم که به سبك ديگر آثارمان در زمينه زندگی نامه و 
خاطرات شهدا هستند. يکی از آن ها کتاب »فراتر از زمان« درباره شهيد 
سيد محمود افتخارى است. اين شهيد اوايل انقلب، کارهاى فرهنگی 

زيادى انجام داده و شاگردان زيادى تربيت کرده است.
عمادى همچنين گفت: کتاب ديگرى که چاپ کرده ايم، »سوسنگرد به 
جاى منچستر« شامل زندگی و خاطرات شهيد اکبر چهرقانی است. اين 
شهيد از ياران شهيد چمران بوده است و در جريان محاصره سوسنگرد 
جان خود را فدا کرد تا شهيد چمران موفق شود به عقب برگردد تا در 

نهايت حلقه محاصره اين شهر بشکند.  
وى گفت: کتاب »سوسنگرد به جاى منچستر« هم با ۱۴۴ صفحه، شمارگان 

۲ هزار و ۵۰۰ نسخه و قيمت ۶ هزار و ۸۰۰ تومان منتشر شده است.
مسئول گروه فرهنگی شهيد هادى در ادامه گفت: کتاب »فراتر از زمان« با ۱۶۸ 
صفحه، شمارگان ۳ هزار و ۵۰۰ نسخه و قيمت ۷ هزار و ۵۰۰ تومان منتشر شده است.

با  شهدا

* بسیجی شهید علی چهرقانی                                          * )تخریبچی لشگر ۱۷ علی ابن ابیطالب)ع( قم(  
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ولا تحسبن الذين قتلو في سبيل الله امواتاً 
بل احياء عند ربهم يرزقون.

آيا چنين مي پنداريد کساني که در راه خدا 
کشته مي شوند مرده اند بلکه آنها زنده اند و 

نزد پروردگارشان روزي مي خورند.
به ياد الله براي الله بنام الله پاسدار حرمت 
خون شهيدان و با درود و سلم بر منجي 
عالم بشريت آقا امام زمان و نائب بر حقش 
امام امت ، قلب ملت ، اميد کشور ، ياور 
مظلومان و با درود و سلم و اميد و پيروزي 
رزمندگان اسلم و آزاد شدن اسراء، مجروحين 

و معلولين.
خداوند لطفي بر حق من نمود و آن لطف 
اين بود که قدم در راهي گذاشتم که امام 
حسين )ع( در آن راه قدم گذاشت من راهي 

رفتم که قرآن اسلم به آن تکيه کرده اند.
اگر خداوند متعال صلح دانست که اين 
فيض بزرگ ) شهادت ( را نصيب من سازد 
خوشخالم و اميدوارم که مورد چنين لطفي 
واقع شوم و بتوانم با خون سرخ خود درخت 

اسلم را آبياري کنم.
اي مادر عزيزم ! تو که از کودکي براي من 
زحمت کشيدي و خداوند متعال چنين 
فرزندي داد که به راه حق برود تا نگذارد 
به خاک ميهن عزيزمان  حمله کنند و اي 
مادر عزيزم مبادا با از دست دادن فرزندت 
ناراحت شوي چنانکه قرآن مي فرمايد : 
بعضي از مردمانند که جان خود را در راه 
رضاي خدا و اسلم فدا کردند و خداوند 

دوستدار  چنين بندگا ني است. 

اي مادر عزيزم من که از دستورات تو سرپيچي 
کردم و به حرفهاي تو گوش ندادم و تورا 
ناراحت کردم اميدوارم که مرا ببخشيد و از 
من ناراحت نشده باشي و اي مادر گرامي 
تو با بزرگواري خودت بايد مرا حلل کني 
زيرا که من نتوانستم زحمتهاي تو را براورده 
سازم. و اي خواهران دلسوزم شما بايد حجاب 
اسلمي را رعايت کنيد و اي خواهران عزيزم 
شما زينب وار تبليغ و فاطمه وار زيستن را 
بياموزيد که حجاب شما ارزنده تر از خون 
سرخ ماست . اي برادارنم شما علي وار زيستن 
و علي اکبر شهيد شدن را بياموزيد و مبادا 
خداي ناکرده اجازه بدهيد اسلحه من در 
هواي گرم جنوب و هواي سرد غرب بر 

زمين بيفتد.

زيرا که  نکنيد  زاري  و  براي من گريه  و 
منافقين شاد مي شوند و شما بايد شاد 
باشيد تا چشم منافقين را کور سازيد و در 
نمازهاي جمعه و در مساجد شرکت کنيد 
و مال و زندگي من رو به مادرم بدهيد و 

مرا در گلزار شهدا بخاک بسپاريد.هميشه 
دست به دعا برداريد که خدايا اين جنگ 

را به نفع اسلم پيروز بگردان.
والسلم - علي چهره قاني

۶۶/۳/۴

معرفی شهید علي چهره قاني

وصیت نامه شهید

یادداشت

مرتضی نجفی قدسی از فعالان رسانه اى و قرآنی در يادداشتی 
به تبيين راز عمر طولانی آيت ا... صافی گلپايگانی پرداخت و 
ماجراى يك بار تجربه مرگ اين مرجع تقليد و بازگشت مجدد 

به دنيا را بيان کرد.
به گزارش قم بزرگ؛ حضرت آيت ا... العظمی شيخ لطف ا... صافی 
گلپايگانی به حساب شمسی ۱۰۳ سال و به حساب قمرى ۱۰۶ 
سال عمر با برکت داشتند و تا آخرين روز هم از هوش و حواس 
و حافظه کامل برخوردار بودند و مطالعه فراوان داشتند و با اين 
کهنسالی روزى ده تا پانزده روزنامه را تورق و مطالعه می کردند 
و مرتباً از احوال کشور و جهان با خبر بودند و آيات و احاديث و 
اشعار فراوان در حافظه داشتند و براى بسيارى شناخت رمز اين 
عمر با کيفيت و برکت قابل توجه است. به مناسبت ارتحال آيت 
ا... العظمی صافی گلپايگانی از مراجع معظم تقليد، مرتضی نجفی 
قدسی از فعالان رسانه اى و خادمان قرآنی کشور، يادداشتی با 
عنوان »راز طول عمر با برکت آيت ا... العظمی صافی گلپايگانی« 

در اختيار اين رسانه قرار داده است که در ادامه می آيد:
بسم ا... الرحمن الرحيم

»لکُِلِّ أمَُّةٍ أجََلٌ إذَِا جَاءَ أجََلهُُمْ فلََ يسَْتَأخِْرُونَ سَاعَةً ولََا يسَْتَقْدِمُونَ« 
)سوره يونس، آيه ۴۹(

براى همه مردم اجََلْ )زمان قطعی مرگ( تعيين شده است، 
هنگامی که زمان اجََل آنها فرا رسد نه ساعتی در آن تأخير 

می شود و نه ساعتی جلو می افتد.
اينکه می گويند عمر دست خداست يعنی زمان عمر انسان را 
فقط خدا می داند که در تقديرش چه سنی و عمرى براى او 
رقم زده است، امّا بحث مهمی که در اينجا وجود دارد عوامل 

مؤثر بر طول عمر انسان است.
مرحوم آيت ا... العظمی لطف ا... صافی گلپايگانی )رض( در ۳۰ 
بهمن ماه ۱۲۹۷ به دنيا آمدند و در ۱۲ بهمن ۱۴۰۰ از دنيا 
رفتند يعنی ۱۰۳ سال شمسی عمر ايشان بود و البته چون 
تمام اعمال و مناسك شرعی به سال قمرى تعيين شده است 
مانند سن تکليف، ماه روزه رمضان و اعمال حج و بسيارى احکام 
شرعی ديگر مبناى محاسبه زمان و سال قمرى است و سال 
قمرى هم هر سال حدوداً ده روز از سال شمسی کوتاه تر است، 
بنابراين عمر با برکت حضرت آيت ا... العظمی صافی گلپايگانی 

به حسب سال قمرى بالغ بر ۱۰۶ سال می شود.
در ارتباط با حضرت آيت ا... العظمی صافی گلپايگانی تا کنون 
مطالب زيادى گفته اند و نوشته اند، بنده از اين رهگذر می خواهم به 
مطالبی اشاره کنم که براى عموم مردم و جامعه فائده داشته باشد.

معمولاً همة افراد دوست دارند در دنيا عمرى طولانی داشته باشند 
و ميزان بهره ورى شأن از فرصت دنيا بيشتر باشد و درخواست 
عمر طولانی در لسان ادعيه هم آمده است، اللهم انی اسئلك 

طول العمر و دوام اليُسر.
يکی از نکاتی که ما بايد از زندگی علما و بزرگان دينی فرا بگيريم 
سبك زندگی آنان است که متأسفانه کمتر به آن پرداخته می شود 
و حال آنکه آنان اسوه هستند و سبك زندگی و رفتار آنها نيز متأثر 
از سبك زندگی پيامبر اکرم )ص( و ائمه هدى )ع( است. مرحوم 

علمه طباطبايی )رض( کتاب »سنن النبی )ص(« را براى همين 
نوشت که آداب و اخلق و منش زندگی آن حضرت الگو باشد 
و يا کتاب »معراج السعاده« را مرحوم ملأ احمد نراقی براى اين 
نوشت که مردم آداب زندگی کردن و تقواى عملی را فرا بگيرند.

عوامل مؤثر بر طول عمر انسان در بیان احادیث
عوامل مؤثر بر عمر طولانی داشتند چه از حيث مادى و چه از 
نظر معنوى فراوانند که اى کاش اين بحث اساسی در کتب درسی 
دانش آموزان به صورت مدون می آمد چرا که دانستن اين مباحث 
براى حيات و سعادتمندى دنيا و آخرت انسان بسيار مؤثر است.

پيامبر اکرم )ص( فرمودند: »الدنيا مزرعة الاخره« دنيا محل کِشت 
آخرت است، پس بنابراين هر چه زمان کشت انسان در دنيا بيشتر 
باشد بهره ورى او هم می تواند براى دنيا و آخرتش بيشتر شود.

البته دامنة اين بحث آنقدر گسترده است که در يك مقاله شايد 
نتوان حتی سر فصل هاى آن را هم بيان کرد امّا بناچار اشاراتی 
مختصر خواهيم داشت و در آخر هم به ماجرايی بسيار مهم در 
زندگانی حضرت آيت ا... العظمی صافی گلپايگانی خواهيم پرداخت.

پيامبر اکرم )ص( می فرمايند: »البرّ زيادة فی العمر« کار نيك و 
خوب موجب طولانی شدن عمر انسان می شود و يا اميرالمؤمنين)ع( 
می فرمايند: »برکة العمر فی حسن العمل« برکت عمر در نيکو و 

درست کار کردن است.
صدقه دادن و انفاق کردن يکی از چيزهايی است که موجب 
افزايش طول عمر انسان می شود. رسول خدا )ص( در اين زمينه 
فرمودند: »انَِّ صَدَقَة المُْسْلمِِ تزَِيدُ فیِ العُْمُرِ وَ تمَْنَعُ مِيتَةَ السُوء« 
مسلماً صدقه اى که يك انسان مسلمان می دهد موجب افزايش 

عمر او می شود و از مرگ بد هم جلوگيرى می کند.
حضرت امام صادق )ع( فرمودند: »الَبِْرُّ وَ حُسْنُ الخُْلقِْ يعَْمُرانِ 
يارَ وَ يزَيدان فی الاعْْمار« يعنی کار خوب و اخلق نيکو داشتن  الدِّ

موجب آبادانی سرزمين ها و طولانی شدن عمرها می شود.
نيکی به پدر و مادر و صله ارحام نيز يکی از عوامل مهم در طول 
عمر انسان است که در اين رابطه رسول اکرم )ص( فرموده اند: 
رَ لك يسُْرُکَ وَ يمَُدَّ لكََ  »ياَبنَْ آدَمَ! ابِرْرِْ والدَيكَْ و صِلْ رحَِمَكَ، ييَُسَّ
فبعمرک« اى فرزند آدم! به پدر و مادرت نيکی کن و صله رحم 
داشته باش تا خدا کارت را برائت اسان و عمرت را طولانی نمايد.

در حديثی رسول اکرم )ص( چهار عمل متفاوت را از عوامل طول 
عمر بيان می فرمايند: »اربعة تزيد فی العمر، التزويج بالابکار، و 
الاغتسال بالماء الحار و النوم اليسار و اکل التفاح بالاسحار« چهار 
چيز بر عمر انسان می افزايد که عبارتند از: ازدواج با دختران، غسل 
و شستشو باآب گرم، خوابيدن بر شانة چپ و خوردن سيب در 

سحرگاهان )صبح زود(.
امام صادق )ع( فرمودند سه چيز است که اگر مؤمن از آنها مطلع 
شود باعث طول عمر و دوام بهره مندى او از نعمت ها می شود 
که عبارتند از: طول دادن رکوع و سجده، زياد نشستن بر سر 
سفره اى که در آن ديگران را اطعام می کند و خوش رفتارى با 

خانواده. )اصول کافی، ج ۴، ص ۴۹(
در اهميت صله رحم )ديدار خويشاوندان و نيکی به آنان( و نقش 
آن در طول عمر به حدى سفارش شده است که پيغمبر اکرم 
)ص( فرمودند: مردمی که فاجر و گناهکارند و از خوبان هم نيستند 
اگر صله رحم داشته باشند خدا اموالشان را زياد و عمرشان را 
طولانی می فرمايد حالا اگر اينها از خوبان و نيکوکاران باشند، 

چه خواهد شد؟! )اصول کافی، ج ۲، ص ۱۵۵(
زيارت امام حسين)ع( يکی از عوامل ازدياد رزق و طولانی شدن 
عمر انسان است که در اين رابطه امام صادق)ع( فرموده اند: زيارت 
حسين ابن علی عليه السلم را رها نکن و دوستانت را هم به 
آن سفارش کن که خدا عمرت را طولانی و روزى ات را زياد 
می کند و تو را در دنيا و آخرت سعادتمند می کند. )از کتاب 

کامل الزيارات، ص ۲۸۶(
شست وشوى دست ها قبل و بعد از غذا خوردن از عواملی است 
که طبق احاديث فقر را از بين می برد و بر عمر انسان می افزايد.

امام باقر)ع( در اهميت صدقه دادن فرمودند: کار خير و صدقه 

دادن فقر را از بين می برد و بر عمر انسان می افزايد و هفتاد مرگ 
بد را از صدقه دهنده دور می کند. )ثواب الاعمال، ص ۱۴۱(

هميشه با وضو بودن موجب طولانی شدن عمر می شود و در 
هُورِ  اين رابطه رسول مکرم اسلم )ص( فرمودند: »اکَْثِرَ مِنَ الطَّ
يزَِيدِ ا... فی عمرک« زياد وضو بگير )دائم الوضو باش( تا خداوند 
عمرت را زياد کند )امالی مفيد، ص ۶۰( و يا هر کس در روز 
جمعه به نظافت خود برسد و ناخن هايش را کوتاه کند، عمر و 

مالش زياد می شود. )جامع الاخبار، ص ۳۳۳(
انجام گناهان يکی از چيزهايی است که در رسيدن اجل انسان 
شتاب می بخشد و احاديث و روايات در اين زمينه فراوان است 

و اقتضاى اين يادداشت بيشتر از اين نيست.

البته ناگفته نماند که بعضی از عوامل طبيعی مانند تغذيه صحيح 
و عدم پرخورى، ورزش و فعاليت بدنی، پرهيز از مواد مخدر و 
دخانيات، عدم مصرف مشروبات الکلی و دورى از هواى آلوده 
بسيارى از شهرها و عدم استرس و حفظ آرامش روحی و روانی 
نقش بسزايی در طول عمر انسان دارد بطورى که در رعايت همين 
موارد در برخی کشورهاى پيشرفته، سرانه اميد به زندگی را به 

سنين هشتاد تا نود سال رسانده است.
از ابتدا هم متذکر شديم که عوامل متعدد مادى و معنوى در 
طولانی شدن عمر انسان دخيل هستند که شايسته است همگان 
براى حفظ سلمتی و طول عمر خود حتماً در اين زمينه بخوبی 

مطالعه کافی داشته باشند.
نگاهی به عمر با برکت حضرت آیت ا... العظمی صافی گلپایگانی

حضرت آيت ا... العظمی صافی گلپايگانی که بحمد ا... عمر 
بسيار با برکتی داشتند يعنی حدود يك قرن خدا را عبادت 
کردند، بيش از يکصد جلد کتب علمی براى استفاده انديشوران، 
آحاد مردم، حوزويان و دانشگاهيان و علقمندان از خود بی 
ادگار گذاشتند، دهها سال در حوزه علميه تدريس داشتند 
و شاگردان فقيه و عالمی را تربيت کردند، از برجسته ترين 
شاگردان مرجع عاليقدر جهان تشيع حضرت آيت ا... بروجردى 
بودند و دروس ايشان را هم تقرير فرمودند، ملزم پيوسته 
مرجع بزرگ حضرت آيت ا... سيد محمّد رضا گلپايگانی و براى 
ايشان در حکم مشاورى امين و برجسته بودند، مورد عنايت و 
حمايت و تأييد حضرت امام خمينی بودند و از طرف ايشان 
هشت سال دبير شوراى نگهبان قانون اساسی بودند، خدمات 
بسيار گسترده اجتماعی از کمك به مردم فقير و بی بضاعت 
در اقصی نقاط کشور گرفته تا ساخت مساجد و درمانگاه ها و 
مسجد عظيم امام حسن عسگرى )ع( در قم، حمايت پيوسته 
از نظام جمهورى اسلمی و حراست از خون شهيدان با پيام ها 

و موعظه ها و سفارش دائمی بر اهميت خدمت به مردم، تلش 
براى استقلل و عظمت حوزه هاى علميه جهان تشيع و گسترش 
معارف قرآن و اهل بيت )ع( در حدّ توان و امکان و پيگيرى 
اخبار و رويدادهاى عالم اسلمی و موضعگيرى هاى بموقع و 
بجا و بسيارى از حسنات ديگر که در کفة اعمال ايشان در 
محضر الهی ثبت و ضبط است، همه و همه نمايانگر يك عمر 
فوق العاده با برکت است و آيا اين همه توفيقات عظيم براى 
يك عالم پديد می آيد مگر به اذن و عنايت حضرت بقيه ا... 
الاعظم ارواحنا فداه و عجل ا... فرجه الشريف. گاهی بعضی 
کارها و عمرها آنقدر با برکت هستند که پر واضح است بدون 

عنايت صاحب الامر )عج( ميسر نيست.

داستان نگارش تفسیر »اطیب البیان« توسط آیت ا... سید 
عبدالحسین طیب اصفهانی

به عنوان مثال مرحوم آيت ا... سيد عبدالحسين طيب صاحب 
تفسير گرانقدر »اطيب البيان« که او هم عمرى با برکت داشت 
و دقيقاً يك قرن زندگی کرد در جلد اول و هفتم تفسير ۱۴ 
جلدى اش به اين مهم اشاره دارد که شبی در مجلس روضه 
حضرت صديقه طاهره، فاطمه زهرا سلم ا... عليها شرکت کرده 
بودم و بسيار گريستم و آن شب در عالم رؤيا حضرت امام زمان 
)عج( و. حضرت امام علی ابن موسی الرضا )ع( را در بقعة منوره 
آن حضرت می بيند که با يکديگر مشغول گفتگو هستند و امام 
زمان از حضرت رضا )ع( می پرسند که اين زائرين شما خيلی 
زيادند آيا بايد به حوائج همة اينها رسيدگی شود؟! که حضرت 
رضا )ع( هم پاسخ می فرمايند که بله به حوائج همه اينها رسيدگی 
بفرمائيد! آيت ا... طيب می گويد من اين مکالمه را بين اين دو 
امام بزرگوار ديدم و پس از آن حضرت حجت رو به من توجه 
کرده و فرمودند: ما دوست داشتيم يکی از شما )عالمان شيعه( 
تفسيرى بر قرآن بنويسيد اگر شما اهتمام کنيد، خوب است. 
بنده هم عرض کردم چشم، امتثال امر می کنم و بلفاصله تا از 
خواب بيدار شدم وضو گرفتم و با توسله به آن حضرت کار تفسير 
اطيب البيان را شروع کردم و بحمد ا... خداى متعال عمرى با 
برکت به ايشان داد تا کار تفسير را تمام کنند و در زمان حيات 
خود آن مرحوم چاپ و منتشر گردد که از بهترين تفاسير است.

تألیف کتاب ارزشمند »منتخب الاثر فی الامام الثانی عشر« 
توسط آیت ا... العظمی صافی گلپایگانی

يکی از کتب بسيار ارزشمند در موضوع مهدويت که به عنوان کتب 
مرجع در اين بحث شناخته می شود اثر بسيار ارزشمند »منتخب 
الاثر فی الامام الثانی عشر« تأليف حضرت آيت ا... العظمی صافی 
گلپايگانی )رض( است که به عنايت و اشراف حضرت آيت ا... 

العظمی بروجردى )رض( و در همان زمان چاپ و منتشر شد. 
اين کتاب جامع در ابتدا يك جلد قطور هشتصد صفحه اى بوده 
که بعداً مورد بازبينی و تکميل ايشان قرار می گيرد و بيست سال 
پيش در سه جلد منتشر می شود و با ترجمة فارسی اش هم در 

۶ جلد چاپ و منتشر شده است.
»منتخب الاثر« کتابی روايی به زبان عربی در بيان احاديث 
راجع به امام زمان)عج( از منابع اهل سنت و شيعه است که 
در ده فصل تنظيم شده که در بخش اول به اثبات وجود امام 
دوازدهم حضرت حجت )عج( اختصاص يافته و در بخش هاى 
ديگر احاديث راجع به غيبت آن حضرت و ظهور صاحب الزمان 
و تشکيل حکومت واحد جهانی آن حضرت همراه با پاورقی هاى 
حضرت آيت ا... العظمی صافی درج شده است، اين کتاب در 
همان زمان مرجعيت حضرت آيت ا... بروجردى )اعلی ا... مقامه( 
منتشر می شود و با اقبال گسترده علما و فضلى حوزه روبرو 
شد به طورى که شهيد مطهرى هم در سال ۱۳۴۹ در يکی از 
سخنرانی هايش بطور مفصل از اين کتاب و فضل نويسنده آن 
حضرت آيت ا... العظمی صافی گلپايگانی تعريف و تمجيد می کند.

تجربه مرگ حضرت آیت ا... العظمی صافی گلپایگانی در 
پنجاه سال پیش

امّا داستان مهمی که در اين موضوع رخ می دهد اين است که 
حضرت آيت ا... العظمی صافی در همان سال هاى قبل از انقلب 
يعنی حدود پنجاه سال پيش که هنوز کتاب منتخب الثر را تکميل 
و سه جلدى اش نکرده بودند، دچار بيمارى صعب  العلجی می شوند 
به طورى که پزشکان از مداواى ايشان نااميد و تب و ضعف آنچنان بر 
ايشان غالب می شود که در حالت احتضار )رو به موت( قرار می گيرند 
و حتی در منزل، ايشان را رو به قبله می خوابانند و حضرت آيت ا...
گلپايگانی بر بالين ايشان می آيند و برادر بزرگشان حضرت آيت ا...

شيخ علی صافی گلپايگانی هم از گلپايگان می آيند و در کنار پيکر 
بی جان ايشان که رو به قبله بود حاضر می شوند و قدرى تربت 
حضرت سيد الشهدا بر دهان ايشان می گذارند و مرگ قطعی بوده 
است و علئم حياتی طبق نظر دکتر معالجشان پديدار نبوده و اينجا 
تجربه موتی براى ايشان رخ می دهد و می فرمايند من ديدم از دنيا 
رفته ام و روح مرا به عالم بالا بردند و ناگهان يك عالمَی را ديدم که 
اصلً زيبايی هاى آن و بهجت و سرورى که در آنجا بود اصلً قابل 
توصيف نيست و ديدم چه متاعی و عجب نعمت هايی در آنجا هست 
و بسيار مسرور بودم از اينکه به آن بارگاه عظيم و ملکوتی راه پيدا 
کرده ام که ناگهان ندايی شنيدم گفت فلنی می خواهی برگردى 
به دنيا؟! من جواب دادم خير، من آرزويم اين بوده که به اينجا 
برسم چه جايی بهتر از اينجا! در اينجا باز ندايی شنيدم که گفت 
در دنيا کار عقب مانده اى ندارى بخواهی تمام کنی؟ که بلفاصله 
جواب دادم چرا، من کتاب منتخب الاثر را می خواستم بازنگرى 
و تکميل کنم، شايد اراده مولايم حضرت صاحب الزمان )عج( به 
اين تعلق نگرفته که من اين کتاب را تکميل کنم که ناگهان تا 
اين سخن را گفتم بلفاصله مرا از عالم بالا پايين آوردند و ديدم 
اطرافيان دارند می گويند، دوباره برگشت و علئم حياتی کم کم 
ظاهر شدند و من به هوش آمدم و پس از آن تب هم از بدن من 
رفت و سلمتی کامل حاصل شد و به لطف امام زمان سلم ا...عليه 
مشغول تکميل کتاب »منتخب الاثر فی الامام الثانی عشر« شدم.

اين ماجرا را حضرت آيت ا... العظمی صافی گلپايگانی متواتر براى 
علما و بعضی روحانيون از جهت توجه دادن به وجود حضرت 

حجت ارواحنا فداه نقل فرموده است و ثبت و ضبط است.
اين قضيه و برخی قضاياى ديگر که از حوصله اين نوشتار ديگر 
خارج است بيانگر اين مطلب است که عمرى به اين با برکت 
با توجه و عنايت قطب عالم وجود و واسطه غيب و شهود امام 
زمان مهدى موعود ميسر می شود و همه بايد با توسل به آن 
وجود مقدس که بيمنه رزق الورى و بوجوده ثبتت الارض و 
السماء است، تلش کنيم از فرصت هاى عمرمان بهره ورى بيشتر 

داشته باشيم. ان شاءا...
و سوف يؤت ا... المؤمنين اجراً عظيما

راز عمر طولانی آیت الله صافی گلپایگانی
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آیت الله علیرضا اعرافی مدیر حوزه های علمیه:

ادیان باید به نقاط مشترک دست پیدا کنند
مدير حوزه هاى علميه با تاکيد بر لزوم دست يابی اديان مختلف به نقاط 
مشترک، بيان داشت: ما بايد در قرارگاه هايی بر پايه اشتراک هاى دينی براى 

مقابله با ظلم و ستم و رشد و تعالی بشر گام برداريم.
به گزارش مرکز خبر حوزه، آيت الله عليرضا اعرافی در وبينار رونمايی از 
کتاب روابط ايران و واتيکان نوشته پروفسور دونته سِه، که به همت سفارت 
جمهورى اسلمی ايران در واتيکان و دفتر اديان و مذاهب مرکز ارتباطات 
و بين الملل حوزه هاى علميه و با ارتباط مستقيم با واتيکان برگزار شد طی 
سخنانی اظهار داشت: در آغاز سال نوى ميلدى حدود ۵۰ نامه براى سران 
مسيحيت در کشورهاى مختلف و ۱۰ نامه براى بزرگان مسيحيت در ايران 

و هموطنان عزيزمان ارسال شد.
وى افزود: همانطور که اين کتاب روابط کهن و ريشه دار بين ايران و واتيکان 
را نشان می دهد، به فضل الهی امروز هم در ايران شاهد روابط خوب ايرانيان 

با مسيحيان هستيم.

وى خاطرنشان کرد: در کتاب آسمانی و قرآن کريم ما نام قريب به ۳۰ پيامبر 
الهی آمده که يکی از پرتکرارترين آنها نام مبارک حضرت عيسی مسيح است .

از ۲۰ ويژگی و صفت عالی مطرح شده در قرآن کريم را  اعرافی بيش 
حول شخصيت حضرت مسيح دانست و گفت: در مورد حضرت مريم هم 
توصيف هاى والايی در قرآن ما آمده و سيمايی متعالی از اين دو شخصيت 

عظيم و وارسته در اين کتاب آسمانی ديده می شود.
مدير حوزه هاى علميه تصريح کرد: تعاليم مشترک ما با مسيحيت حجم 

بالايی را در ميان آثار علمی ما به خود اختصاص داده اند.
وى با اشاره به يکی از سفرهاى خود به واتيکان افزود: در کنفرانسی در 
واتيکان اين را مطرح کرده ام که در گزاره هاى فکرى و انديشه اى اسلم و 

مسيحيت اشتراک هاى زيادى ديده می شود.
آيت الله اعرافی بيان داشت: در شرايط امروز بشر تشکيل يك جبهه ارزشی 
متشکّل از اديان ابراهيمی به ويژه اسلم و مسيحيت می تواند براى انسان ها 

گره گشا باشد.
وى گفت: انسان امروز دستاوردها و پيشرفت هاى علمی خوبی داشته است که 
قابل تحسين است؛ اما در عين حال ما شاهد چالش هاى مختلفی در زيست 
بشر هستيم، ظلم در مسائل بين الملل، جنگ افروزى ها، مشکلت مربوط 
به حوزه خانواده و فرهنگ، افراط گرايی هاى دينی و مذهبی، تعصبات خام 

و نامناسب نمونه هايی از اين چالش ها هستند.
مدير حوزه هاى علميه اظهار داشت: نخستين گام در حل اين چالش ها ايجاد 

گفت و گوهاى سازنده بين نهادهاى فرهنگی و دينی جهان است.
وى با تاکيد بر لزوم دست يابی اديان مختلف به نقاط مشترک بيان داشت: 
ما بايد در قرارگاه هايی بر پايه اشتراک هاى دينی براى مقابله با ظلم و ستم 

و رشد و تعالی بشر گام برداريم.
آيت الله اعرافی گفت: ما به عنوان نهادهاى علمی بايد پيش قدم در مطالعات 

و گفت و گوهاى بين اديانی براى جامعه ايمانی باشيم.
وى ادامه داد: کتاب روابط ايران و واتيکان زمينه اى براى يافتن راه هاى جديد 

در ارتباط گيرى اديان مختلف است.
عضو شوراى عالی حوزه خاطرنشان کرد: اميدواريم که جامعه بشرى به زودى 
از مساله کرونا عبور کند و شاهد گفت وگوهاى جدى ترى در رابطه با رفع 

چالش ها و گرفتارى هاى بشر امروز بين اديان مختلف باشيم.

پذیرش دانشجوی ارشد فراگیر 
در ۱۵ رشته توسط پیام نور قم

رئيس دانشگاه پيام نور استان قم از جذب دانشجوى کارشناسی ارشد به 
شيوه ى فراگير در ۱۵ رشته خبر داد.

حجت الاسلم رجب اکبرزاده با اعلم اين خبر، اظهار کرد: امکان پذيرش 
دانشجو به صورت فراگير براى متقاضيان و علقمندان به تحصيلت تکميلی 
در دانشگاه پيام نور استان قم فراهم شده و متقاضيان می توانند از ۱۰ 
تا ۲۰ اسفندماه امسال با مراجعه به سايت سازمان سنجش به آدرس  
www.sanjesh.org در آزمون فراگير کارشناسی ارشد ثبت نام کنند.

وى افزود: فرصت تحصيل در بزرگترين دانشگاه دولتی کشور و شرايط ويژه 
براى تحصيل شاغلين ، معلمان ، دانش آموختگان يا دانشجويان ترم آخر 
کارشناسی همچنين بالاترين تسهيلت وام دانشجويی با پايين ترين کارمزد 
بانکی براى پرداخت پايين ترين شهريه دانشجويی از مزاياى اين دانشگاه 

به شمار می رود.
رئيس دانشگاه پيام نور استان قم با بيان اينکه پذيرفته شدگان، دانشجوى 
ترم دوم مهرماه سال ۱۴۰۱ محسوب خواهند شد گفت: ۱۵ رشته اى که 
داوطلبان می توانند در اين دانشگاه به ادامه تحصيل در آنها بپردازند شامل 
شيمی )گرايش هاى تجزيه و آلی(، آموزش زبان فارسی به غير فارسی زبانان، 
نهج البلغه با گرايش اجتماعی، سياسی و حقوق عمومی، علوم قرآن و حديث، 
الهيات گرايش فقه و مبانی، علم اطلعات و دانش شناسی گرايش کتابخانه هاى 
عمومی، آموزش زبان انگليسی، تاريخ با گرايش هاى تاريخ تشيع، تاريخ ايران 
اسلمی و تاريخ اسلم، ادبيات عربی و اخلق با گرايش هاى اخلق اسلمی، 

فلسفه اخلق و اخلق کاربردى است.

خبر
دادستان قم خبر داد:

۴۱ نفر از زندانیان قم 
به مناسبت عید مبعث آزاد شدند

دادستان عمومی و انقلب قم گفت: دستور آزادى ۴۱ نفر از زندانيان جرائم 
غيرخشن با استفاده از نهادهاى ارفاقی مانند مرخصی پايان حبس به مناسبت 

عيد سعيد مبعث رسول اکرم)ص( صادر شد.
به گزارش روابط عمومی دادسراى عمومی و انقلب قم، حجت الاسلم والمسلمين 
حسن غريب با تاکيد بر اجراى مستمر طرح پايش و غربالگرى زندانيان استان، 
افزود: از همه  ارفاق هاى قانونی براى تغيير وضعيت زندانيان واجد شرايط 
و ايجاد زمينه آزادى آنان با استفاده از راهکارهاى قانونی تخفيف و تعليق 
مجازات، اعطاى مرخصی و موافقت با مرخصی پايان حبس استفاده می شود.

پيش  از اين نيز هم زمان با اعياد قربان و غدير ۶۱ نفر، به مناسبت فرارسيدن 
ماه محرم ۵۱ نفر، به مناسبت ميلد پيامبر اکرم)ص(  ۶۵ نفر، به مناسبت ميلد 
امام حسن عسکرى)ع( ۵۳ نفر، به مناسبت هفته بسيج ۳۹ نفر،  به مناسبت 
شهادت حضرت زهرا)س( ۸۶ نفر، به مناسبت ميلد حضرت زهرا)س( ۵۵ 
نفر و به مناسبت دهه فجر و ميلد حضرت علی)ع( ۶۰ نفر  از زندانيان جرايم 

غيرخشن در اين استان با استفاده از نهادهاى ارفاقی آزاد شدند.

مدیرکل راه آهن قم:

انتقال مسافر از ناوگان ریلی قم
 ۱۲۰ درصد افزایش یافت

مديرکل راه آهن قم گفت: تعداد جابه جايی مسافر از طريق ناوگان ريلی در 
اين استان طی ۱۱ ماه امسال يك ميليون و ۷۰۸ هزار و ۱۱۹ تنَ بوده که 

نسبت به مدت مشابه سال قبل ۱۲۰ درصد رشد داشته است.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راه آهن قم، غلمحسين دباغ در گفت وگويی 
افزود: آمار خروجی مسافر در ۱۱ ماه سال  جارى ۸۶۶ هزار و ۸۴ تنَ بوده 
که ۱۲۰ درصد، و آمار ورودى نيز ۸۴۲ هزار و ۳۵ مسافر بوده که در اين 

مورد نيز رشد ۱۲۱ درصدى را شاهد هستيم.
وى ادامه داد: اين در حالی است که در سال ۹۹ در همين مدت ورودى و 

خروجی مسافر در مجموع ۷۷۴ هزار و ۲۱ تنَ بوده است.
مديرکل راه آهن قم خاطرنشان کرد: ايستگاه راه آهن قم در حال حاضر 
سومين ايستگاه مسافرى کشور از لحاظ جابه جايی مسافر بعد از ايستگاه هاى 

مشهد و تهران است.
 دباغ در ادامه با بيان اينکه در بحث قطارهاى حومه اى برغم محدوديت هاى 
کرونايی و اعزام قطارها با ۸۰ درصد ظرفيت، شاهد رشد و استقبال خوب 
مردم قم بوديم افزود: آمار ورودى و خروجی مسافران قطارهاى حومه اى در 
۱۱ ماه سال جارى در مجموع ۶۸۵ هزار و ۷۲۱ مسافر بوده که رشد ۸۸ 

درصدى نسبت به مدت مشابه سال قبل را داشتيم.

فرمانده یگان حفاظت محیط زیست قم خبر داد:

خرید و فروش دوزیستان در مراکز 
عرضه ماهی قرمز در قم ممنوع است

فرمانده يگان حفاظت محيط زيست قم با اشاره به ممنوعيت خريد و فروش 
جانوران آبی و دوزيست، از تشکيل گروه هاى ويژه کنترل و نظارت بر مراکز 

عرضه ماهی قرمز در سطح شهر قم خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محيط زيست قم، محمدرضا 
عابدى مقدم با اشاره به فرارسيدن روزهاى پايانی سال در سخنانی اظهار 
داشت: در آستانه عيد نوروز برخی افرد سودجو در کنار فروش ماهی قرمز، 
مبادرت به فروش جانوران آبی و دوزيست به ويژه سمندر لرستانی، لاک 

پشت و مارآبی می کنند.
وى با بيان اينکه خريد و فروش هرگونه جانور وحشی ممنوع بوده و بر 
اساس قوانين و ضوابط با متخلفان به شدت برخورد خواهد شد، خاطرنشان 
کرد: برخی از اين جانوران در معرض انقراض قرار داشته و آسيب رساندن به 
طبيعت ، هيچ قرابتی با فرهنگ ايرانی و اسلمی و آيين نوروز ايرانيان ندارد.

وى مخاطرات پرورش و نگهدارى ماهی قرمز را نيز مورد توجه قرار داد و گفت: 
ماهی قرمز به عنوان يك گونه مهاجم و مقاوم بشمار می آيد که رهاسازى آن 
در رودها و رودخانه ها، به شدت براى اکوسيستم هاى آبی خطرناک است.

وى در پايان با اشاره به تشکيل گروه هاى ويژه کنترل و نظارت بر مراکز 
عرضه ماهی قرمز در سطح شهر قم تصريح کرد: شهروندان  می توانند 
گزارش هاى خود از هرگونه خريد و فروش و نگهدارى جانوران وحشی به 
ويژه پرندگان و دوزيستان را با اداره کل حفاظت محيط زيست استان قم به 

شماره ۳۶۲۰۷۲۹۹ و ۱۵۴۰ در جريان بگذارند. 

معاون سازمان جهادکشاورزی قم: 

۶۰ هکتار گلخانه در قم فعال است
معاون بهبود توليدات گياهی سازمان جهاد کشاورزى قم گفت: ۶۰ هکتار 
گلخانه در قم فعال است و سطح توليد محصولات گلخانه اى استان در سال 

به بيش  از ۱۵ هزار تنُ می رسد.
محمد علی سلمی افزود:  فعاليت در اين بخش براى ۶۰۰ نفر از کشاورزان 
استان به صورت مستقيم اشتغال ايجاد کرده  که اين رقم با درنظر گرفتن 
مشاغل متعددى که به صورت غير مستقيم با ايجاد هر هکتار گلخانه  به وجود 

می آيد، بسيار بيش از اين است.
وى با اشاره به مزاياى اقتصادى افزايش کشت هاى گلخانه اى در استان،  
گفت: ايجاد يکهراز هکتار گلخانه در قم، می تواند معادل کل کشاورزى 
استان درآمدزايی در پی داشته باشد و اين مساله اى است که لزوم توجه هر 

چه بيشتر به اين بخش را نشان می دهد.
وى ادامه داد: توسعه کشت هاى گلخانه اى از اصول راهبردى بخش کشاورزى 
استان است و مسئولان در ساير بخش ها بايد با شناخت مزاياى آن، از 
کشاورزانی که براى ايجاد گلخانه و توليد محصول با اين روش اقدام می کنند، 

حمايت لازم را به عمل آورند.
سلميگفت:  با توجه به محدوديت هاى منابع آبی در استان، کشت هاى گلخانه اى 
بهترين ظرفيت را براى کاهش استفاده از آب براى توليد محصولات کشاورزى 
ايجاد می کند که بايد از اين امکان به بهترين نحو ممکن استفاده و امور 

مرتبط با فعاليت در اين بخش را تسهيل کرد.
وى افزود: ايجاد هر هکتار گلخانه بر اساس اصول استاندارد  می تواند معادل 
۱۰۰ هکتار زمين معمولی بهره ورى کار در بخش کشاورزى را افزايش 
تاثير چشمگيرى  قم،  در  گلخانه اى  بنابراين گسترش کشت هاى  دهد، 
در افزايش فرصت هاى شغلی و سطح توليد محصولات بخش کشاورزى 

استان خواهد داشت.

رئیس جمعیت مبارزه با دخانیات قم:

حذف مالیات بر سیگار 
به  سلامت جامعه ضربه می  زند

رئيس جمعيت مبارزه با دخانيات 
استان قم با اشاره به فتواى برخی 
از مراجع عظام تقليد در خصوص 
مصرف دخانيات، گفت: تعدادى از 
مراجع عظام تقليد مصرف دخانيات 
را تحريم کرده اند و ما با مصوبه حذف 
ماليات بر سيگار به جان مردم و سلمت 

آن ها لطمه وارد می شود.
به گزارش روابط عمومی دانشگاه 
علوم پزشکی قم،  سيد حسن عادلی 
با اشاره به مصوبه مجلس شوراى 
اسلمی در مورد حذف ماليات بر 
سيگار افزود: اين مصوبه اى است که 
همه کارشناسان و صاحب نظران حوزه 
سلمت کشور را به تعجب واداشته 

و متاثر کرده است.
وى اضافه کرد: يکی از راهکارهاى 
جلوگيرى از مصرف سيگار موضوع 
عوارض است که متاسفانه در اين 

مصوبه حذف  شده است.
وى ادامه داد: مطالعات نشان می دهد 
که يکی از راهکارهايی که می تواند به 
کاهش مصرف دخانيات و سيگار کمك 
کند، عوارض بر آن هاست، به خصوص 
عوارض بر مصرف خرده فروشی دخانيات 

که بايد اجرايی شود.
عادلی با اشاره به تاکيدات سازمان 
جهانی بهداشت، گفت: اين سازمان 
در قالب ۶ راهکار، کاهش مصرف 
دخانيات در کل دنيا را پيشنهاد داده 

و کنوانسيونی نيز براى اين امر تشکيل 
شده که ايران عضو آن است.

وى تصريح کرد: يکی از وظايف ما 
اين است که اقداماتی انجام دهيم که 
مصرف دخانيات کم شود تا منجر به 
حفظ سلمت مردم شده و سلمت 

جامعه به خطر نيفتد.
وى با اشاره به عوارض دخانيات بر 
بدن، گفت: می دانيم که دخانيات درايجاد 
و تشديد ۶ بيمارى از ۸ بيمارى شايع 
که منجر به مرگ می شود، نقش مهم 
دارد و عاملی است که اگر کنترل شود، 
موجب کنترل مرگ وميرها خواهد شد.

رئيس سازمان نظام پزشکی قم با 
بيان اين که با کنترل مصرف دخانيات 
می توان از مرگ انسان ها جلوگيرى کرد، 

گفت: با اين مصوبه سيگار به راحتی 
در اختيار مردم قرار می گيرد و قشر 
ضعيف جامعه که بايد مواد اصلی سبد 
خانوار آن ها ارزان باشد، سيگار ارزان 

را به همراه خواهند داشت.
وى با اشاره به آرامش هيجانی مصرف 
دخانيات از جمله سيگار، گفت: اين 
آرامش هيجانی ظاهرى بوده اما در 
واقع دود ناشی از اين سيگار به خود 
فرد و جامعه آسيب هاى بسيارى وارد 

می کند.
وى گفت: ظاهر اين است که شما 
جنس ارزان می دهيد، اما در باطن 
در حال ضربه زدن به  سلمت جامعه 
و برخلف عقل و منطق و احتمالا 

شرع است.

عادلی بابيان اينکه ما بايد دسترسی 
به سيگار و دخانيات را بايد براى مردم 
کم کنيم، گفت: اين امر به خصوص براى 
جوانان و نوجوانان بايد مدنظر باشد 
چراکه مصرف سيگار به دبيرستانی ها 

رسيده است.
وى گفت: نمايندگان مجلس بايد 
بدانند که اين مصوبه به افرادى که 
سيگارى نيستند نيز آسيب می زند، 
چرا که با اين مصوبه مصرف سيگار 
افزايش پيدا کرده و نتيجه آن اين 
می شود که افراد غيرسيگارى نيز بيشتر 

در معرض دود سيگار خواهند بود.
که  می دانيم  ما  همه  گفت:  وى 
دريچه ورود به اعتياد سيگار است 
و در مطالعات جهانی هم ثابت  شده 
است و ازاين رو از نمايندگان مجلس 
درخواست می کنيم که اين مصوبه را 
اصلح و يا شوراى نگهبان مخالفت 
خود را با اين مصوبه اعلم کند تا 
يك جامعه سالم و پويا داشته باشيم.

عادلی با اشاره به طرح »قم؛ شهر 
مقدس بدون دخانيات«، گفت: در قم 
دولت جمهورى اسلمی تعهد کرده 
که اين شهر را به عنوان شهر مقدس 
بدون دخانيات معرفی کند و از اين رو 
نيازمند زيرساخت هاى لازم هستيم 
که با اصلح مصوبه حذف ماليات بر 
سيگار می توان در مسير تحقق اين 

تعهد قرار گرفت.

استاندار قم: 

کنترل های بهداشتی در قم 
برای ایام نیمه شعبان تشدید شود

استاندار قم با اشاره به نزديك شدن به روزهاى 
پايانی سال و ايام نيمه شعبان گفت: در آخرين 
هفته سال شرايط متفاوتی را در استان داريم، از 
اين رو بايد نظارت ها و کنترل هاى بهداشتی را 

بيش ازپيش افزايش دهيم.
سيد محمدتقی شاهچراغی عصر ديروز در جلسه 
ستاد مديريت بحران استان قم در تالار کرامت 
استاندارى اظهار داشت: مبناى همه مصوبه ها و 
تصميم گيرى هاى استانی، رنگ بندى اعلم شده از 
طرف وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است.

وى ادامه داد: فارغ از موضوع رنگ بندى و اينکه 
يا قرمز باشد، رعايت  رنگ کرونايی استان زرد 
پروتکل هاى بهداشتی يك ضرورت محسوب می شود.

استاندار قم با اشاره به نزديك شدن به روزهاى 
پايانی سال و ايام نيمه شعبان خاطرنشان کرد: در 
هفته آخر سال و به ويژه از روز ۲۲ اسفندماه به بعد، 

شرايط متفاوتی را در استان داريم.
شاهچراغی يادآور شد: بخشی از کار در ايام پايانی 
سال مربوط به راهنمايی زائران و معرفی قم به آنها 
می باشد، اما بخش عمده فعاليت ما توصيه هاى 
بهداشتی است، بايد ظرف اين دو هفته کنترل ها 

را تشديد کنيم، ولی مبناى تعطيلی ها دستورالعمل 
ستاد کرونا است.

شاهچراغی بيان داشت: بايد در اين مدت باقيمانده 
تا سال جديد، صداوسيما به منظور آگاهی بخشی 
عمومی، گزارشی را از رئيس دانشگاه  علوم پزشکی 

و تيم تحت نظر آن تهيه و پخش کند.

استاندار قم با بيان اينکه همه مجموعه هاى استان 
براى جشن هاى ميلد امام زمان )عج( هماهنگ 
باشند بيان کرد: براى تامين ماسك مورد نياز نيز 
بايد در سطح ملی اطلع رسانی شود، تا هرکس 
به جمکران مشرف می شود با خود ماسك به 

همراه داشته باشد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم تاکید کرد:

لزوم بهره برداری از ظرفیت کامل 
تصفیه خانه جدید آب قم

مديرعامل شرکت آب و فاضلب استان قم 
هم زمان با سالروز بعثت پيامبر مکرم اسلم حضرت 
محمد)ص( از تصفيه خانه هاى قديم و جديد آب، 
سد ۱۵ خرداد و خط انتقال آب به قم بازديد کرد.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلب 
استان قم، مهندس حسن بختيارى در بازديد 
از تصفيه خانه قديم آب قم بر لزوم بهسازى 
هرچه سريع تر تأسيسات مکانيکی و الکتريکی و 
شستشوى مخازن در راستاى تأمين آب باکيفيت 
در ايام پايانی سال و عيد نوروز و آمادگی براى 

شروع فصل گرم سال تأکيد کرد.
وى همچنين خواستار تکميل سازه هاى غيرفعال 
تصفيه خانه جديد آب قم به منظور بهره بردارى 

از ظرفيت کامل آن شد.
مديرعامل شرکت آب و فاضلب استان قم 
تعويض شيرهاى فرسوده خط انتقال قديم 
آب به قم را مهم ارزيابی کرد و با اشاره به 
برنامه ريزى براى  کاهش نزولات آسمانی، 

 ۱۵ سد  در  موجود  آب  از  بهينه  استفاده 
چالش هاى  از  جلوگيرى  به منظور  خرداد 

کمبود آب به ويژه در تابستان سال آينده 
را ضرورى دانست.
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مدیرکل آموزش و پرورش قم:
۱۶۰۰ دانش آموز در قم از تحصیل بازماندند

مديرکل آموزش وپرورش قم گفت: از آغاز شروع بيمارى کرونا، بيش از هزار 
و ۶۰۰ تنَ از دانش آموزان اين استان به دليل ممانعت خانواده ها از ورودشان 
به مدارس از تحصيل بازماندند، که بيشتر اين تعداد در دوره ابتدايی هستند.

عليرضا رحيمی عصر ديروز در جلسه ستاد مديريت بحران قم، در تالار 
کرامت استاندارى اظهار داشت: آموزش و پرورش استان در ۹ شاخص از 
جمله فاصله گذارى، غربال گرى، مراقبت از گروه هاى آسيب پذير، بهداشت 
مواد غذايی، گندزدايی، تهويه هواى کلس درس، سرويس هاى بهداشتی، 

دفن پسماندها و آب آشاميدنی پيشرفت قابل توجهی داشته است.
وى برگزارى جلسه با مديران مدارس استان را مورد توجه قرار داد و گفت: 
يکی از مباحثی که در اين جلسه ها تاکيد می شود، واکسيناسيون، رعايت 
مسائل بهداشتی و مراقبت ها است، که خوشبختانه در بحث تزريق واکسن 

دانش آموزى مطابق ارزيابی علوم پزشکی رشد داشتيم.
رحيمی همچنين با بيان اينکه کرونا براى دانش آموزانی که علقه به حضور 
در کلس درس ندارند، بهانه خوبی است گفت: زيرساخت هاى بيشتر مدارس 
استان جوابگوى نياز معلمان براى آموزش غيرحضورى نيست، به همين علت 

تقاضاى رفع محدوديت ها را دارند.
۴ درصد فوتی های کرونا در قم کودکان هستند

معاون فنی مرکز بهداشت قم نيز در اين جلسه گفت: در يك تحليل صورت 
گرفته از ۱۶۶ فوتی کرونايی در قم چهار درصد آنها در گروه سنی کودک بودند.

محمد جواد باقريان افزود: ۱۳ درصد نيز افراد ميانسال ۳۰ تا ۶۰ سال و ۸۳ 
درصد هم سالمندان می باشند.

وى اضافه کرد: از نظر جنسيتی نيز ۶۰ درصد فوتی هاى کرونايی قم را 
مردان تشکيل می دهند.

باقريان همچنين با اشاره به اينکه ۷۵.۱ درصد افراد بالاى ۱۲ سال قم دست 
کم يك دُز واکسن را دريافت کردند گفت: به ۶۳.۶ درصد دُز دوم و به ۱۹.۸ 

درصد هم دُز سوم تزريق شده است.
وى با اشاره به اينکه نرخ تزريق واکسن به کودکان ۵ تا ۱۲ سال در کشور 

۱۸.۹ درصد است يادآور شد: اين نرخ در قم ۶.۴ درصد است.
معاون مرکز بهداشت قم تصريح کرد: با توجه به آمار فوتی هاى کرونايی در 
ميان افراد کهنسال، قصد داريم با کمك نيروهاى بسيج با مراجعه به منازل 

همه افراد بالاى ۶۰ سال براى تزريق واکسن اقدام کنيم.
  وى بيان داشت: نرخ استفاده از ماسك در اداره ها، بانك ها، مراکز خريد 
صنفی ۶۰ درصد، کارکنان و متصديان شاغل واحدهاى صنفی ۶۳ درصد 
و کارکنان و متصديان شاغل واحدهاى صنعتی و همچنين افراد شاغل در 

اداره ها ۷۷ درصد است.
ضریب اشغال واحدهای اقامتی قم 6۰ درصد است

مديرکل ميراث فرهنگی، گردشگرى و صنايع دستی استان قم نيز با بيان 
اينکه ضريب اشِغال تخت هاى اقامتی استان به ويژه هتل ها در يك هفته اخير 
محدود شده و فقط ۶۰ درصد است گفت: با اين حال آمار اقامت مسافران 

خارجی بيشتر شده و در اين مدت چهارهزار تنَ اقامت داشتند.
عليرضا ارجمندى با اشاره به اينکه بخشی از زائران و گردشگران به صورت 
غيررسمی در استان اقامت پيدا می کنند گفت: ۵۰ درصد اقامت زائران در 

استان غيررسمی است.
مديرکل ميراث فرهنگی قم يادآور شد: زائران عراقی که به قم مراجعه می کنند، 
چون در اين شهر آشنايانی دارند، از مراکز اقامتی استفاده نمی کنند، از اين 

رو اقامت آنها غير رسمی به شمار می آيد.
استقرار اکیپ های امدادی قم 2۵ اسفند آغاز می شود

رئيس جمعيت هلل احمر قم نيز گفت: فعاليت اکيپ هاى امداد و نجات 
استان در آستانه نيمه شعبان و تعطيلت نوروزى از ۲۵ اسفندماه جارى 

آغاز خواهد شد.
محمدرضا بهرامی افزود: بر اساس تقسيم کارى که با اورژانس داشتيم، محورهاى 
مواصلتی استان به صورت هوايی و زمينی تحت پوشش امداد و نجات قرار 
دارد، و هم کار پيش بيمارستانی و هم کار مربوط به نجات صورت می گيرد.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم:
زمینه آماده  سازی بخشی از اراضی پردیسان قم 

برای ساخت مسکن فراهم شد
سخنگوى شوراى اسلمی شهر قم گفت:در سفر اخير رييس جمهورى به اين 
استان مصوبات قطعی جهت آماده سازى اراضی ۴۸ و ۳۲ هکتارى پرديسان و 

اختصاص آن به حوزه ساخت و توليد مسکن قم نهايی شده است.
محسن محررى با اشاره به آخرين وضعيت اراضی ۳۲ و ۴۸ هکتارى پرديسان، 
اظهار داشت: در سالهاى گذشته اين دو سايت درنظر گرفته شده جهت احداث 
مسکن با رويکردهاى مختلفی دست و پنجه نرم کرده و در سال گذشته 
برغم توافقات رسمی انجام شده جهت آماده سازى و تامين زيرساخت ها 

دچار چالش هاى اساسی شد.
وى اظهار داشت: با مصوبه هيات دولت در سفر اخير رياست جمهورى 
از  اراضی ۳۲ و ۴۸ هکتارى  از  به قم، اختيار اختصاص منابع حاصل 
وزارت راه و شهرسازى به ستاد بازآفرينی شهرى استان محول شده و با 
تحقق اين مصوبه امکان آماده سازى اين دو سايت جهت توليد مسکن 

فراهم شده است.
محررى ابراز داشت: اين اراضی به عنوان پشتيبان ساماندهی و انتقال سکونتگاه هاى 
غيررسمی، اراضی زيردکل فشار قوى برق، بافت فرسوده، توسعه ضلع شرقی 
حرم مطهرحضرت معصومه)س(، تکميل فاز ۵ عمار ياسر، تکميل پارکينگ 

توسعه چهل اختران و محور دروازه رى در نظر گرفته شده است.
شهرک پرديسان در منطقه هشتم شهردارى قم و در جنوب غربی اين شهر قم 
واقع  شده است، اين منطقه در سال ۱۳۷۷ توسط وزارت مسکن و شهرسازى 
وقت تاسيس و در سال ۱۳۹۰ به يکی از مناطق شهردارى قم تبديل شد.

دبیر علمی همایش ملی »شهید سلیمانی و مکتب انتظار و مقاومت«:

ماندگاری مکتب حاج قاسم 
نیازمند طرح و بیان علمی آن است

دبير علمی همايش ملی »شهيد سليمانی و 
مکتب انتظار و مقاومت« گفت: براى ماندگارى 
و نشر مکتب حاج قاسم می بايست نشست هاى 
علمی متعدد برگزار گردد تا شاخصه هاى آن نظير: 
استکبار ستيزى و ولايت مدارى با رنگ و لعاب 

دينی تدوين شوند.
به گزارش پايگاه خبرى دفتر تبليغات اسلمی 
) تبليغ نيوز (، حجت الاسلم والمسلمين حسين 
الهی نژاد در نشست خبرى همايش ملی »شهيد 
سليمانی و مکتب انتظار و مقاومت«، به تشريح 
فعاليت هاى دبيرخانه اين همايش پرداخت و اظهار 
داشت: پژوهشکده مهدويت و آينده پژوهی که زير 
مجموعه پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلمی دفتر 
تبليغات اسلمی است با همکارى دفتر حفظ و 
نشر و آثار مقام معظم رهبرى و بنياد مکتب حاج 

قاسم اين همايش را برگزار می نمايد.
وى افزود: در ۱۵ و ۱۶ اسفند امسال که مصادف 
است با ميلد حضرات سيدالشهدا )ع( و قمر بنی هاشم 

اين همايش برگزار خواهد شد.
دبير علمی همايش ملی »شهيد سليمانی و مکتب 
انتظار و مقاومت« تصريح کرد: امروز در جهان 
اسلم و در جغرافياى کشورهاى مقاومت سردار 
شهيد حاج قاسم سليمانی به عنوان نماد دفاع و 
مقاومت مطرح است؛ مقام معظم رهبرى فرمودند: 
به حاج قاسم سليمانی و ابومهدى المهندس به 
عنوان يك فرد نگاه نکنيم، بلکه بايد به آنان به 

عنوان يك مکتب نگاه کرد.
وى تبيين مکتب حاج قاسم را نيازمند برگزارى 
نشست هاى علمی و فرهنگی مختلف دانست و 
گفت: اين امر ضرورت برگزار کردن همايش ملی 
شهيد سليمانی و مکتب انتظار و مقاومت را به 

خوبی نشان می دهد.
حجت الاسلم والمسلمين الهی نژاد اظهار داشت: 

براى ماندگارى و نشر مکتب حاج قاسم می بايست 
نشست هاى علمی متعدد برگزار گردد تا شاخصه هاى 
آن نظير: استکبار ستيزى و ولايت مدارى با رنگ 

و لعاب دينی تدوين شوند.
وى با اشاره به لزوم اجرايی شدن شاخصه هايی 
همچون ايثار در سطح جامعه افزود: براى اجرايی 
شدن اين گونه شاخصه هاى فرهنگی می بايست 
مکتب حاج قاسم به پايدارى در سطح جامعه برسد؛ 
اين پايدارى از طريق برگزارى همايش هاى فرهنگی 

و علمی شدنی است.
معاون پژوهش پژوهشگاه علوم و فرهنگ اسلمی 
با اشاره به هدف کلی از برگزارى همايش شهيد 
سليمانی و مکتب انتظار و مقاومت بيان داشت: ما 
هرچه بيشتر نخبگان حوزه و دانشگاه را با مکتب 
حاج قاسم درگير کنيم، توجه مردم به آن بيشتر 

خواهد شد.
وى گفت: تدوين و ارائه چشم انداز جبهه مقاومت 
اسلمی بر اساس فرهنگ انتظار، بررسی و تبيين 

راه هاى تداوم مکتب سليمانی در جامعه منتظر، 
کاربردى و عملياتی کردن مکتب سليمانی در جامعه 
اسلمی، ارائه سياست ها و راهبردهاى جبهه مقاومت 
براى ظهور آقا امام زمان از اهداف اجرايی همايش 

می باشد.
حجت الاسلم والمسلمين الهی نژاد خاطرنشان 
کرد: مبانی و مؤلفه هاى مکتب سليمانی، مبانی 
و مؤلفه هاى فرهنگ انتظار در مکتب سليمانی، 
شخصيت شناسی سردار سليمانی، نقش و جايگاه 
راهبرد مقاومت در مکتب انتظار، مکتب سليمانی 
پيام آور اتحاد و همبستگی مسلمانان جهان، آمادگی 
و زمينه سازى براى ظهور در مکتب شهيد سليمانی 
از مهمترين محورهايی هستند که مقالات بسيارى 
از سوى نخبگان حوزه و دانشگاه حول آنها تدوين و 
قريب به ۳۰ نشست در مورد آنها برگزار شده است.

شايان ذکر است، در پايان اين نشست از پوستر 
همايش ملی »شهيد سليمانی و مکتب انتظار و 

مقاومت« رونمايی شد.
دبیر اجرایی همایش ملی »شهید سلیمانی و مکتب انتظار و مقاومت«:

همایش ملی »شهید سلیمانی 
و مکتب انتظار و مقاومت« برگزار می شود

دبير اجرايی همايش ملی »شهيد سليمانی و 
مکتب انتظار و مقاومت«، رونمايی از کتاب چکيده 
مقالات را از برنامه هاى همايش در روز برگزارى 
دانست و گفت: رونمايی از دو جلد کتاب کرسی ها 
و نشست هاى علمی نيز يکی ديگر از برنامه هاى 

همايش خواهد بود.
به گزارش پايگاه خبرى دفتر تبليغات اسلمی 
)تبليغ نيوز (، سيد حامد شاهرخی در نشست 
خبرى همايش ملی »شهيد سليمانی و مکتب 
هاى  همايش  مرکز  در  که  مقاومت«  و  انتظار 
غدير قم برگزار شد، اظهار داشت: براى برگزارى 
اين همايش که از سوى دفتر تبليغات اسلمی 
برگزار می شود، در ابتدا با مراکز حوزوى و علمی 
مختلف کشور مکاتباتی را انجام داديم؛ در رأس 
الله  آيت  نشر حضرت  و  دفتر حفظ  آنها  همه 

العظمی خامنه اى بوده است.
وى افزود: جامعة المصطفی العالميه، مرکز مديريت 
حوزه، دفتر پژوهش هاى مجلس شوراى اسلمی، 
دانشگاه جامع امام حسين)ع( و جامعة الزهرا از ديگر 
مراکز علمی مشارکت نموده در برگزارى همايش 
شهيد سليمانی و مکتب انتظار و مقاومت بوده اند.

شاهرخی خاطرنشان کرد: تاکنون ۲۸ کرسی و 
نشست علمی با مشارکت مراکز علمی و از سوى 

دبيرخانه همايش برگزار شده است.
وى رونمايی از کتاب چکيده مقالات را از برنامه هاى 
همايش در روز برگزارى دانست و گفت: رونمايی 

از دو جلد کتاب کرسی ها و نشست هاى علمی 
نيز يکی ديگر از برنامه هاى همايش خواهد بود.

دبير اجرايی همايش ملی شهيد سليمانی و مکتب 
انتظار و مقاومت تصريح کرد: بر اساس جلسات 
مکررى شوراى علمی و شوراى هماهنگی همايش 
داشته روزهاى ۱۵ و ۱۶ اسفند جهت برگزارى آن 

در نظر گرفته شده است.
وى با اشاره به سخنرانان همايش افزود: حجج 
اسلم والمسلمين احمد واعظی »رئيس دفتر تبليغات 
اسلمی حوزه علميه قم« و نجف لك زايی »رئيس 
همايش ملی شهيد سليمانی و مکتب انتظار و 

مقاومت« در افتتاحيه اين همايش به ايراد سخن 
می پردازند؛ سخنران اصلی همايش از شخصيت هاى 
کشورى خواهد بود که در حال رايزنی براى دعوت 

ايشان هستيم.
اختتاميه  مراسم  در  داشت:  بيان  شاهرخی 
اسفندماه   ۱۶ دوشنبه  روز  صبح  که  همايش 
می باشد، سخنرانی دکتر حميدرضا مقدم فر و 
گزارش رؤساى کميسيون هاى پنج گانه تخصصی 
را خواهيم داشت؛ سخنران اصلی اين مراسم از 
مسئولين کشورى و لشکرى خواهد بود که در 

حال هماهنگ کردن اين موضوع هستيم.

خبر
حضرت آیت الله جوادی آملی پس از کاشت نهال: 

کاشتن چهار تا درخت هنر نیست
جلوی غارتگری جنگل را گرفتن هنر است!

حضرت آيت الله العظمی جوادى آملی با بيان اينکه کاشتن چهار درخت و 
چهار تا بلوط هنر نيست، جلوى غارتگرى جنگل را گرفتن هنر است، افزودند: 

تمام ميز و مبل مملکت بايد از اين جنگل ها تأمين شود!
مرجع تقليد شيعيان روز يکشنبه همزمان با شروع هفته درختکارى، طی 
مراسمی با حضور مسئولين اداره منابع طبيعی استان قم، يك اصله نهال 

را غرس نمودند.
ايشان ضمن قدردانی از زحمات مسئولينی که به درختکارى اهميت می 
دهند، اظهار داشتند: مطلب اساسی آن است که ما هم بايد موجوديت مان 
را حفظ کنيم و هم نسبت به آينده وظيفه رسمی داريم و آن را بايد در نظر 
بگيريم؛ کاشتن چهار درخت و چهار تا بلوط هنر نيست، جلوى غارتگرى 

جنگل را گرفتن هنر است!
آيت الله جوادى آملی سپس ادامه دادند: يك وقتی در کوفه و يا شام ، بعضی 
از مسئولين دستگاه هاى حجاجی سوال کردند که ريختن خون پشه آيا حلل 
است؟ حرام است؟ مکروه است؟ جواب داده شد که شما آن همه مسلمان ها 
و شيعيان را کشتيد و سوال نکرديد، حالا از خون پشه سوال ميکنيد! ما 
اين همه فرياد زديم که اين جنگل براى مردم است، حق حيات مردم است، 

نگذاريد اين جنگل ها را غارت کنند، کسی گوش نکرد!

ايشان ادامه دادند: درختکارى و جنگل کارى يك درس علمی است، درخت 
بايد کاشت، و پس از ۵۰ سال يا بيشتر، پس از عمر مفيدى که هر درختی 
دارد، بايد چوب مردم، درب و مبل و کاغذ مردم را از آن تأمين کرد، نبايد 
درخت هاى سبز را از بين برد و آنها را تبديل به هيزم کرد! ما که در کشور 
پربرکتی زندگی می کنيم که دريا و صحرا و کوه و جنگل دارد، نبايد چوب 
و کاغذ از خارج وارد کنيم، تمام ميز و مبل مملکت بايد از اين جنگل ها 

تأمين شود!
مرجع تقليد شيعيان سپس به اهميت درختکارى در لسان اهلبيت )ع( 
اشاره کردند و بيان داشتند: امام معصوم عليه السلم می فرمايد»ايمّا رجلٍ 
سقا طلحةً او سدرةً فکانمّا سقا مؤمناً من ظمأٍ« که اگر کسی به پاى يك 
درختی آب بريزد و نگذارد آن درخت خشك شود، اين اهل بهشت است،  
يعنی همچنان که اگر شما به يك مومن آب بدهيد، اهل بهشت می شويد، 
همچنان است که آب به زير پاى يك درخت هم بريزيد، اهل بهشت می 
شويد، اين امامان معصوم بودند که اين مطالب را به ما گفتند و لذا ما بايد 
حق چنين دين و مکتبی را بدانيم و ادا کنيم چون اينها بودند که راه را به 

ما نشان دادند.
در اين مراسم، کارت »هميار طبيعت« و همچنين »نمادى از درخت بلوط« 
به پاس قدردانی از بيانات ايشان در حمايت از درختکارى و حفظ محيط 

زيست اهدا شد.
به همت واحد خدمات فرهنگی آستان قم انجام شد؛

برپایی نمایشگاه »نگین خلقت« 
در حرم بانوی کرامت

نمايشگاه ديوار نگاره »نگين خلقت« با هدف ترويج معارف و سبك زندگی 
پيامبر اکرم)ص( در صحن صاحب الزمان )عج( حرم مطهر بانوى کرامت 

برپا شده است.
به گزارش پايگاه خبرى آستان مقدس حضرت معصومه سلم الله عليها، به 
همت واحد خدمات فرهنگی حرم مطهر بانوى کرامت نمايشگاه ديوار نگاره 
نگين خلقت به مناسبت عيد سعيد مبعث در حرم مطهر بانوى کرامت با 

هدف ترويج معارف و سبك زندگی نبوى برپا شده است.
اين نمايشگاه از روز عيد مبعث به مدت يك هفته در ضلع جنوبی صحن 
صاحب الزمان)عج( حرم مطهر حضرت معصومه سلم الله عليها با نمايش 
۱۵ تابلو از سيره رفتارى و سبك زندگی پيامبر اکرم)ص( در معرض ديدى 

زائران قرار گرفته است.
در اين نمايشگاه موضوعاتی از قبيل دعا و نيايش، کسب روزى حلل، مراعات 
حقوق حيوانات، ملطفت با کودکان، تشويق به ورزش، علل عدم استجابت 
دعا، عبادت و پرستش، سخن و سکوت، مغتنم شمردم عمر، اهميت و آثار 

صلوات بر پيامبر، کار و تلش و... در زنگانی پيامبر)ص( بيان شده است.

سرمایه گذاری برای احداث نیروگاه خورشیدی در قم
معاون اداره کل امور اقتصادى و دارايی قم گفت: ساعات آفتابی در 
طول روز و روزهاى آفتابی سال در قم چشمگير است و سرمايه گذارى 
براى احداث نيروگاه انرژى خورشيدى در اين استان توجيه علمی و 

اقتصادى دارد.
نيره مظهر با بيان مطلب فوق، اظهار کرد: در حال حاضر زير ساخت 
لازم براى احداث نيروگاه خورشيدى ۵۰۰ مگاواتی حوض سلطان در 
قم فراهم شده و استان قم از سرمايه گذاران بزرگ در اين زمينه، 

استقبال می کند.
وى افزود: اقليم و جغرافياى ويژه قم در منطقه کويرى، نزديکی به 
پايتخت، حضور صنايع بزرگ و غيره شرايط طبيعی و طليی خاصی را 
براى بهره مندى از انرژى خورشيدى و احداث نيروگاه خورشيدى در 

استان، فراهم آورده است.

معاون اقتصادى اداره کل امور اقتصادى و دارايی قم با اشاره به اينکه اولويت 
اقتصادى استان قم در حمايت از سرمايه گذاران، حفظ طبيعت، منابع طبيعی 
و صنايع پاک است، اضافه کرد: انرژى خورشيدى به عنوان انرژى پاک، منحصر 
به فردترين منبع انرژى تجديدپذير در طبيعت است و احداث نيروگاه هاى 
خورشيدى به جايگزينی انرژى هاى پاک تجديدپذير با سوخت هاى فسيلی 
منجر می شود که براى ما بسيار مهم است و از آنجا که داراى پيوست زيست 
محيطی است، حمايت از سرمايه گذاران در اين عرصه را دو چندان می کند.

مظهر با بيان اينکه طبق گزارش دقيق سيستم هاى آفتاب نگار ميانگين 
انرژى تابشی خورشيد در قم روزانه، بالاتر از ۸ ساعت و در سال اين 
استان بيش از ۳ هزار ساعت آفتابی دارد، افزود: استفاده از مدل هاى 
انرژى خورشيدى نظير کلکتورهاى خورشيدى يا سيستم هاى فتوولتائيك 

صرفه اقتصادى دارد و قابل توجيه است.
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/قم بزرگ/ /صادق چهرقانی - حمیده زند/
شايد خيلی از شهروندان استان قم ندانند که شهر قنوات در 
بخش مرکزى قم و در فاصله بسيار نزديك شهر قم، يکی از 
قطب هاى اصلی دامدارى و توليد شير و گوشت کشور بوده و 
بخش مهمی از نيازهاى ملی در اين زمينه را تأمين می کند؛ 
اما متأسفانه با وجود اين استعداد بسيار خوب در اين نقطه از 

استان قم، اما هيچ کارخانه مهم لبنياتی در آن وجود ندارد.
مهندس محمدابراهيم فرهادلو شهردار پر انگيزه و جوان شهر 
قنوات در گفت وگو با هفته نامه »قم بزرگ«، اما به شدت بر 
جذب سرمايه گذار براى احداث کارخانه مهم لبيناتی در اين 
شهر تأکيد می کند و می گويد: از آنجا که شهردارى قنوات و 
مجموعه مديريت شهرى خود را موظف به توسعه پايدار شهر 
قنوات می داند و معتقد است ايجاد اشتغال واقعی در اين منطقه، 
علوه بر رفع معضل بيکارى، به رشد و توسعه پايدار قنوات 
منجر خواهد شد، از سرمايه گذارانی که براى احداث کارخانه 
لبنياتی در اين منطقه اقدام کنند، حمايت ويژه خواهيم کرد.

شهردار قنوات اضافه می کند: يکی از مهم ترين و گران قيمت 
ترين آيتم ها در توليد محصولات لبنی، حمل مواد اوليه و شير 
است؛ زيرا بايد با شرايط دماى خاص و برودت حمل شود اما 
اگر کارخانه و خط توليد در همين محدوده جغرافيايی باشد و 
هزينه اى براى حمل پرداخت نشود، شرايط بسيار عالی براى 
توليد و سود اقتصادى آن ايجاد می شود؛ مضاف بر اين که ما 
زمين بسيار بسيار ارزان قيمت براى سرمايه گذاران در نظر می 
گيريم و از تمام توان مديريت شهرى هم براى اخذ مجوزهاى 

قانونی کارخانه و راحتی سرمايه گذار بهره خواهيم برد.
وى در ادامه به جذب سرمايه گذار در حوزه درمان و بهداشت 
هم اشاره کرد و گفت: متأسفانه با وجود جمعيت ۳۰هزار نفرى 
قنوات و توابع آن، اما هنوز يك مرکز درمانی در اين منطقه 
وجود ندارد و حتی اگر يك شهروند، نياز به تزريق فقط يك 
آمپول در شب داشته باشد، بايد به شهر قم مراجعه کند؛ بر 
همين اساس اگر سرمايه گذارى در حوزه بهداشت و درمان 
شهر قنوات ورود کند، از حمايت بی نظير مديريت شهرى بهره 
خواهد برد و البته ظرفيت درآمدزايی خوبی هم براى سرمايه 

گذار خواهد داشت.
مهندس فرهادلو در ادامه سخنان خود، قنوات را يکی از مستعدترين 
نقاط کشور و استان قم براى جذب توريست هاى طبيعت معرفی 
کرد و گفت: اطراف قنوات تا مرز استان سمنان و خراسان رضوى، 
همه کوير است که علقمندان خاص خود را دارد و البته همين 
ظرفيت، زمينه خوبی براى سرمايه گذاران را ايجاد کرده است و 

ما هم از اين سرمايه گذارى استقبال خواهيم کرد.
شهردار قنوات همچنين عملکرد مديريت شهرى قنوات در 
دوره جديد را تشريح کرد و گفت: علوه بر انواع بهره بردارى و 
کلنگ زنی ها، بيش از ۷۰درصد بدهی هاى گذشته شهردارى 
قنوات در اين دوره پرداخت شد و مضاف بر آن، حدود ۷ميليارد 

تومان هم کارهاى عمرانی جديد انجام شده است.
مشروح گفت وگوى هفته نامه »قم بزرگ« با مهندس 

محمدابراهيم فرهادلو شهردار قنوات را در ادامه بخوانيد:
*جناب آقای مهندس فرهادلو! سپاسگزاریم از وقتی 
که در اختیار ما قرار دادید؛ لطفا در ابتدا از تعامل خود 
بعنوان شهردار قنوات با شورای اسلامی این شهر و 
سیاست های کلی که مدنظر شما و مجموعه مدیریت 

شهری قرار دارد توضیحاتی ارائه کنید؟
خواهش می کنم. در ابتدا عرض سلم و احترام خدمت 
مخاطبان محترم اين مطلب و همچنين تبريك بابت ظهور 
يك رسانه جديد بنام قم بزرگ در عرصه رسانه اى استان قم.

ما از تاريخ يکم شهريور که فعاليت اين دوره از شوراى اسلمی 
شهر قنوات و بنده بعنوان شهردار شهر قنوات آغاز شد، از همان 
ابتدا يك سرى از برنامه ها را به شوراى شهر ارائه کرديم؛ از 
جمله برنامه هايی که براى شهر قنوات پيشنهاد کرديم، توسعه 
کارهاى عمرانی و زيرساختی و موضوعات گردشگرى و همچنين 
معرفی شهر قنوات به عنوان يك شهر گردشگرى در خصوص 
جذب گردشگر و طبيعيت گردى و بناهاى تاريخی بوده است.

جاذبه هايی بسيار خاص در منطقه قنوات وجود دارد که 
در آينده نزديك قرار است روى آن برنامه ريزى داشته باشيم. 
براى مثال در خصوص منطقه گردشگرى کفتارکوه و مجاورت 
شهر قنوات با کوير، برآنيم تا در آينده بتوانيم برنامه هايی در 

راه توسعه پايدار داشته باشيم.
در گردشگرى يکی از موضوعات مهم توسعه پايدار است؛ 
در عين اينکه برنامه ريزى براى توسعه گردشگرى، منطقه 
و جذب گردشگر داريم، از منابع موجود نيز مراقبت می 
کنيم؛ يعنی اگر طبيعت جز سرمايه ماست، در عين اينکه 
پذيراى گردشگر هستيم، بايد منابع و سرمايه چند هزار 
ساله، حالا چه منابع تاريخی باشد، چه منابع اقليمی و 
چه منابع گردشگرى، هيچ کدام از بين نرود؛ منطقه را 
براى پذيرش گردشگر فراهم می کنيم؛ چون حضور افراد 
غريبه در هر منطقه اى، يك سرى موافقت ها و يك سرى 
مخالفت هايی دارد و گردشگر بايد با برنامه ريزى دقيق، 
وارد منطقه شود که باعث چالش و مشکلت فرهنگی نشود؛ 
يعنی در عين حال وارد منطقه گردشگرى شود و در کنار 
آن مردم از حضور گردشگر در منطقه انتفاع ببرند؛ يعنی 

در حفظ منابع، گردشگرى را نيز توسعه دهيم.
*به لحاظ بودجه و اعتبارات در سال جاری چه رویدادهایی 
در مجموعه شهرداری قنوات و مدیریت شهری اتفاق 

افتاده است؟
اين ۷ ماه ابتدايی ما در مجموعه مديريت شهرى قنوات؛ 
يعنی از زمان شروع کار تا پايان سال؛ يك مقدار بدهی از 

دوره قبل باقی مانده بود که واقعا براى برطرف کردن آن ها 
تلش کرديم. خوشبختانه تا امروز نزديك ۸ ميليارد تومان از 
بدهی ها که ۷۰ درصد از بدهی ها را شامل می شود، پرداخت 
شده و در کنارش حدود ۷ ميليارد تومان کارهاى عمرانی 
انجام شده است؛ و بيش از ۴ ميليارد نيز هزينه هاى جارى 

و ساير هزينه ها در خدمات شهرى بوده است.
تراز مالی در اين ۶ ماه فعاليت ما در شهردارى قنوات، 
بيش از ۱۸ ميليارد تومان بوده و به مرز عملکرد مالی ۲۴ 
ميليارد تومانی از ابتداى سال رسيديم؛ يعنی طراز مالی از 
يك فروردين سال ۱۴۰۰ تا ۳۱ مردادماه ۸ ميليارد بوده و ما 
بقی از يکم شهريور تاکنون بوده است؛ و اين نشان می دهد 
در اين ۶ ماه شهر به پويايی بيشترى رسيده و فعاليت هاى 
بيشترى شده و دوستان در شوراى شهر قنوات و بنده حقير 
بعنوان شهردار و مجموعه همکاران شهردارى قنوات، توانسته 
ايم عملکرد خوبی داشته باشيم که اميد است مورد رضايت 

خداوند متعال و رضايت مردم قرار بگيرد.
*در خصوص اجرای پروژه ها توسط شهرداری قنوات در 
طول مدت چند ماه اخیر هم توضیحاتی ارائه فرمایید؟

در ابتدا به کارهاى فرهنگی و اجتماعی انجام شده توسط 
مجموعه شهردارى قنوات اشاره کنم تا به بحث عمرانی و 

کارهاى صورت گرفته برسيم.
به دليل محدوديت هاى کرونا يك مقدار از تجمعات مردمی 
کاسته شد و بيشتر در فضاى مجازى کارهاى فرهنگی را 
پيش برديم؛ حدود ۱۵ برنامه فرهنگی مختلف از جمله 
مسابقاتی در گروه ها و کانال هاى مجازى مديريت شهرى 
قرار گرفت و از افرادى که در مسابقات شرکت کردند تقدير 
به عمل آمد؛ برنامه هايی در ارتباط با پزشکان شهر و همکارى 
با هيئت هاى مذهبی و تعامل با افرادى که نذرى مانند 
سمنو در سطح شهر داشتند، برقرار کرديم؛ بزرگداشت روز 
نيروى انتظامی، بزرگداشت هفته بسيج و برگزارى مسابقات 
مشترک، برگزارى مسابقات تيراندازى، جشن تکليف دختران، 
يادواره شهداى قنوات، مراسم بزرگداشت مرحوم آيت الله 
العظمی صافی گلپايگانی )رحمت ا... عليه(، برگزارى جشن 
انقلب اسلمی و همچنين پويش هاى مختلف از جمله اين 

فعاليت هاى فرهنگی بود.
اما در حوزه عمرانی؛ در شب ۲۲ بهمن، افتتاح و کلنگ 
زنی ۱۴ پروژه را داشتيم که اين پروژه ها شامل پروژه هاى 
عمرانی و خدمات شهرى بود و در مجموع بالغ بر ۳۶ ميليارد 
تومان اعتبار براى آن در نظر گرفته شده است؛ اين پروژه ها 
با حضور آقاى دکتر حيدرى فرماندار محترم قم و با حضور 
دکتر جعفرى موحد بخشدار محترم بخش مرکزى انجام 
شد؛  اين ۱۴ پروژه شامل يك پروژه کلنگ زنی و ۱۳ پروژه 
بهره بردارى شده بودند که تالار اجتماعات شهر، مرکز معاينه 
فنی از آن جمله بود؛ توضيح بيشتر اين که اين منطقه نياز 
به مرکز معاينه فنی داشت که به نتيجه رسيد؛ اين خدمات 
براى مردم منطقه و انشالله مردم سمت شرق استان قم و 
به ويژه مردم شهر قم می تواند قابل استفاده باشد؛ يعنی با 
توجه به مسافت کمی که ميان شهر قنوات و شهر قم وجود 
دارد، امکان استفاده از امکانات قنوات براى مردم قم بسيار 

راحت است.

همچنين بحث آسفالت معابر عملياتی شد که حدود ۲۲ 
هزار متر مربع آسفالت در همين مدت فعاليت در شهردارى 
قنوات داشتيم؛ زيرسازى و بحث جدول گذارى عملياتی شد؛ 
همچنين ادامه کانال آب هاى سطحی را در پروژه ها داشتيم و 
موزائيك فرش پياده روها را در دست اقدام قرار داديم؛ آماده 
سازى رفوژ وسط بلوار قم - قنوات براى کاشت درخت، از 
جمله پروژه ها بود که کار تسطيح و خاکريزى آن انجام شد 
و کار سنگينی بود؛ يك ساختمان نيز براى واحد خدمات 
شهرى شهردارى ساختيم که اين مهم ترين پروژه هايی بود 
که در ۶ ماه انجام شد؛ و اميد است مورد رضايت خداوند 
متعال و مورد قبول و پذيرش مردم قرار بگيرد؛ هر چند اين 
کارها، کمترين توقعاتی است که مردم از مديريت شهرى 
دارند و اميد است در سال هاى آينده بتوانيم، پاسخگوى ديگر 

مطالبات نيز باشيم.
*در ابتدای بحث خود اشاره کردید که بعنوان شهردار 
قنوات، علاقه ویژه به تمرکز روی بحث گردشگری و 
توسعه آن در قنوات دارید؛ اما نکته این است که وقتی 

یک توریست مذهبی به شهر قم می آید، برای عرض 
ادب به حرم مطهر حضرت معصومه)س( مشرف شده و 
بعد باز به شهرش برمی گردد؛ حالا سؤال این است که 
قنوات چه جذابیتی می تواند برای توریست ها داشته 
باشد که در کنار زیارت حرم حضرت معصومه)س( به 
این نقطه از استان که البته فاصله زیادی هم با شهر 

قم ندارد، بیایند؟
اگرچه قم حجم عمده مسافرانش، توريست هاى مذهبی 
هستند، اما توريست ها فراى از بحث قم و به صورت کلی، 
چند دسته هستند؛ بخشی از توريست ها که به قم می آيند 
توريست مذهبی هستند که ما در شهر قنوات می توانيم 
از روحيه مذهبی و معنوى اين توريست ها استفاده کرده 
و ايشان را به سفر به قنوات ترغيب کنيم؛ با توجه به وجود 
امام زادگان طيب)ع( و طاهر)ع( که از امامزادگان واجب 
التعظيم هستند و دو تن از امام زادگان واجب التعظيم ديگر 
در اين منطقه، امامزاده خديجه خاتون)س( و امامزاده سکينه 
خاتون)س(، يك جاذبه اى براى گردشگران مذهبی دارد؛ 
جالب است بدانيد که گاهی گردشگران خارجی هم به اين 

امامزادگان می آيند؛ اين بخش گردشگرى مذهبی است.
اما ما در شهر قنوات، بيشتر می توانيم ميزبان توريست هاى 
طبيعت و گردشگران علقه مند به طبيعت و طبيعت گردى 
باشيم؛ با توجه به اقليم قنوات و اطراف آن؛ اين منطقه 
داراى جذابيتی کم نظير براى توريست هاى طبيعت است؛ 
چرا که بعد از قنوات، تا جنوب استان سمنان، هيچ شهرى 
نيست و همچنين از سمت ديگر، اگر تا کوير مرکزى ايران 
و تا سمت استان خراسان رضوى حرکت کنيم، تقريبا شهر 
بزرگی نداريم که بعد از ما باشد و در کوير هم مرز باشد؛ 
بعد از قنوات، دو روستا و چاه هاى نفت و گاز سراجه و کوير 
است؛ غرض از بيان اين توضيحات اين بود که توريست ها 
و گردشگران طبيعت و به ويژه علقمندان به کوير، حتما 
اگر از قنوات شناخت کافی داشته باشند، به اين منطقه 

مراجعه می کنند.
*سؤالی که اکنون می خواهم بپرسم، به صورت غیر 
مستقیم در پاسخ به سؤال قبل مطرح شد؛ اما بیشتر 
توضیح دهید که دارد که قنوات برای سرمایه گذار 
دارای چه جذابیتی است تا بتواند بیاید و سرمایه گذاری 
کند؟ مثلا یک مرکز خرید خوبی احداث کند؟ و یا در 
بحث های درمانی، ورزشی و ... شاهد سرمایه گذاری 

سرمایه گذاران در قنوات باشیم؟
بنده سالهاى گذشته با آقاى شفيعی که سرمايه گذار 
فرودگاه قم هستند مذاکره اى داشتيم و به ايشان پيشنهادى 
دادم؛ و گفتم برخی از کشورها در کنار فرودگاه مرکزى خود، 
اگر يك جاى گردشگرى و توريستی وجود داشته باشد، 
باند کوچك هواپيما ايجاد می کنند؛ يعنی باند فرودگاه 
کوچك محلی که هواپيماهاى سبك فالکون در آن جا 
بتواند بنشيند؛ چيزى شبيه به تاکسی هوايی؛ ما پيشنهاد 
داديم در کنار ايجاد باند کوچك فرودگاهی در قنوات، که 
يك هتل استقرار شب و سوئيت و مجموعه خدماتی در 
کوير مجوز بگيرند تا در نهايت به عنوان گوشواره فرودگاه 
قم، اين فرودگاه کوچك هم ايجاد شود؛ تا هوايپماى ۱۵ 

تا ۲۰ سرنشين سبك بتواند بنشيند؛ چون فرودگاه بزرگی 
نياز ندارند و استانداردهايی که فرودگاه بزرگ نياز دارد اين 
فرودگاه محلی نمی خواهد؛ و گردشگرانی که به قم می 
آيند يا بين المللی هستند را، به راحتی می توانند اين جا 
بياورند و پذيرش کنند؛ براى نمونه فردى که از حالا از 
هر کجاى دنيا به قم آمده و به کوير علقه مند است، در 
فرودگاه مرکزى قم می نشيند و از آن جا با يك هواپيماى 
سبك می آيد در مرکز استقرار در کوير و از اين محيط 
استفاده می کند؛ بيطوطه شب هم انجام می دهد؛ به دليل 
زيبايی کوير و بعد مسيرش را می رود؛ وقتی آن جا به 
عنوان پايگاه گردشگرى قنوات ايجاد شود، توريست ها می 
توانند در کنار آن، از ديگر جاهاى قنوات نيز ديدن کنند؛ 
مانند منطقه کفتارکوه و کلته هايی که براثر هزاران سال 
فرسايش خاک در سنگ ها ايجاد شده، ديدنی هستند و يا 
از قلعه هاى موجود و اماکن تاريخی داخل قنوات بازديد 
کند؛ و يا محصولات قنوات نيز براى افرادى که در شهرهاى 
بزرگ زندگی می کنند جاذبه دارد؛ مانند محصولات لبنی.

*در مورد محصولات لبنی تولید شده در بخش مرکزی 
استان قم و به ویژه شهر قنوات می توانید توضیح دهید؟

 بله. ما در قنوات قطب توليد شير و گوشت، منطقه مرکزى 
کشور هستيم؛ يعنی قطب بودن قنوات در اين صنعت، فقط 
مخصوص قم نيست، بلکه يك بحث تا حدودى ملی است؛ 
شهر قنوات حدود ۲۵۰ تن توليد شير دارد؛ چند کارخانه 
مرکزى و مهم ايران، از توليدات منطقه اى شهر قنوات و 
بخش مرکزى استان قم استفاده می کنند؛ همچنين قنوات 
۷۰ درصد از لبنيات هاى سنتی قم را تأمين می کند؛ ما در 
قنوات سکوى شير داريم که از همين سکوها، شير را بار کرده 

و به کارخانه هاى مرکزى و مهم کشورمی برند.
*با توجه به ظرفیت بزرگی که در بحث تولید شیر، 
در شهر قنوات وجود دارد و به صورت خیلی خوب هم 
به آن اشاره کردید، آیا کارخانه ای در این جا تأسیس 

شده است؟
خير؛ با توجه به اينکه ظرفيت توليد شير و گوشت در اين منطقه 
به خوبی و در حد عالی وجود دارد، اگر کارخانجاتی در اين جا 
تأسيس شود، می تواند به لحاظ اقتصادى، بسيار پر سود باشد؛

چرا که يکی از مهم ترين آيتم ها در توليد محصولات 
لبنی، حمل مواد اوليه و شير است؛ و شايد يکی از گران 
ترين مؤلفه هاست؛ زيرا شير و گوشت بايد با شرايط خاصی 
و دماى خاص برودتی حمل شود؛ حال اگر کارخانه و خط 
توليد در همين محدوده جغرافيايی باشد و هزينه اى براى 
حمل پرداخت نشود، شرايط بسيار عالی براى توليد و سود 

اقتصادى آن ايجاد می شود.
*در مقام شهردار قنوات بفرمایید که اگر سرمایه گذاری 
پیدا شود که از قابلیت ها و ظرفیت های قنوات در 
تولید شیر مطلع شود و بخواهد کارخانه ای بزرگ 
مثل کارخانه تولید شیر پاستوریزه، بستنی، پنیر و 
انواع محصولات لبنی را در شهر قنوات ایجاد کند، 
شهرداری قنوات چه امتیازات ویژه ای را برای او در 

نظر می گیرد؟
براى بحث تأمين زمين که با ارزان ترين قيمت بتوانيم براى 
سرمايه گذار فراهم کنيم، حتما مديريت شهرى در اين زمينه 
همکارى می کند؛ همچنين براى اخذ مجوزهاى قانونی براى 
سرمايه گذار، از همه توان و ظرفيت ها در مديريت شهرى و 
شهردارى قنوات استفاده می کنيم و در سطح وزارت خانه 
هم براى سرمايه گذار حمايت هاى لازم را اخذ می کنيم؛ چون 
اين بحث به اشتغال مردم کمك می کند؛ يکی از بزرگترين 
دغدغه هاى شهرى، اشتغال جوانان شهر قنوات است. اين 
انتفاع و برد دو طرفه است؛ يعنی هم سرمايه گذار به سود 
خوب اقتصادى و توليد با کيفيت می رسد و هم شهر قنوات 
در بحث اشتغال و رونق اقتصادى از آن بهره مند می شود؛ و 
در آينده مزايايی که براى مردم و مديريت شهرى دارد براى 

سرمايه گذار نيز خواهد بود.
*جدای از بحث تشویق سرمایه گذار در حوزه ایجاد 
کارخانه محصولات لبنی در شهر قنوات، شما برای 
سرمایه گذاران سایر حوزه ها، برای مثال سرمایه گذاری 
در حوزه ایجاد تالارهای پذیرایی و مجتمع های اقامتی 
چه حمایت هایی را از طرف شهرداری قنوات در نظر 

می گیرید؟
در بحث تالارهاى پذيرايی ها می توانيم زمين در اختيار 
سرمايه گذاران قرار دهيم و يا در احداث مجتمع هاى خدماتی، 
سرمايه گذاران می توانند از خدماتی که شهردارى براى 
ايشان تعريف کرده بهره مند شوند و قول می دهيم سهم 
شهردارى را بابت تفکيك زمين صفر در نظر بگيريم و اين 
کمك بزرگی است؛ همچنين تمهيداتی در نظر داريم تا ۵۰ 

درصد از قيمت زمين را نپردازند.
*در خصوص بحث ایجاد هتل، آیا قنوات ظرفیت و 

استعداد این نوع سرمایه گذاری را دارد؟
در حال حاضر خير؛ چرا که در حال حاضر قطعا جواب 
نمی دهد؛ اما اگر مسير گردشگرى تعريف شود در آينده و 
اين جا گذرگاه گردشگران شود، به نسبت حضور گردشگران 
و مسافران می توان چنين ظرفيتی را به وجود آورد و اماکن 

اقامتی شان نيز تأمين شود.

*با توجه به این که قنوات در همسایگی بخش های 
کویری قرار دارد، به نظر می رسد ظرفیت خوبی 
برای ایجاد مکان های اقامتی بوم گردی و استفاده 
توریست های طبیعت که به کویر علاقمند هستند، 
این خصوص  در  نظر شما  تعریف شود؛  تواند  می 

چیست؟
بله. با بوم گردى می توان اين ظرفيت را فراهم کرد؛ يکی 
دو مورد و منطقه در شهر قنوات را شناسايی کرده ايم که 
استعداد ويژه اى است تا به بوم گردى تبديل شود و سرمايه 

گذار بتواند استقبال کند.
*سرمایه گذاری در حوزه های ورزشی، درمانی و 
دیگر حوزه های هم اگر موردش پیدا شود، شهرداری 
را  گذاران  سرمایه  این  از  حمایت  آمادگی  قنوات 

خواهد داشت؟
حتما. اگر سرمايه گذار به حوزه ورزشی قنوات ورود کند، 
ما بعنوان شهردارى حتما اماکن ورزشی قنوات را می توانيم 
ميزبانی کنيم؛ يعنی زمين در اختيار سرمايه گذار قرار بدهيم 

تا اماکن ورزشی احداث کند.
جداى از اين بحث، نکته مهمی که براى بحث سرمايه گذارى 
در قنوات وجود دارد و ما به آن اصرار داريم و حمايت ويژه 
می کنيم، ايجاد اماکن درمانی است؛ اکثر مراکز درمانی قم 
مانند بيمارستان و يا بهداشت و درمان، در غرب استان قم 
است و جديدا نيز هر چه تأسيس شده در غرب استان است؛ 
شهر بيمارستانی جاده ورجان، بيمارستان مادر پرديسان، 
بيمارستان در حال احداث خيابان امام صادق)ع(، بيمارستان 
آيت الله سيستانی که مرکز قلب است و در بلوار مرجعيت 
واقع شده، و بيمارستان امام رضا)ع( در جاده اراک، همه و 
همه در سمت غرب استان قم است؛ چرا غرب؟ چون سرمايه 

گذار تشويق شده است.
بنده بعنوان شهردار قنوات به سرمايه گذاران علقمند به 
سرمايه گذارى در حوزه بهداشت و درمان، اعلم می کنم 
که شهر قنوات، با توجه به ظرفيت نزديکی راه دسترسی 
خوب به شهر قم، امکان بسيار خوبی براى سرمايه گذارى 
در حوزه بهداشت و درمان از طريق سرمايه گذاران و خيرين 
است؛ ما بعنوان شهردارى قنوات، اگر سرمايه گذارى در اين 
حوزه ورود کند، زمين لازم براى احداث مجموعه درمانی 
بيمارستان را در اختيارش می گذاريم تا هم مردم قنوات 
و بخش هاى تابعه آن که جمعيت شان حدود ۳۰هزار نفر 
است، بعلوه جمعيت شرق نشين شهر قم، بتوانند از اين 

مراکز درمانی استفاده کنند.
جداى از بحث بيمارستان، اگر سرمايه گذارى بخواهد 
درمانگاه شبانه روزى خصوصی در قنوات تأسيس کند، ما 
بعنوان شهردارى قنوات تا ۷۰ درصد تأمين زمين را قول 
مساعد می دهيم که به صورت رايگان تأمين کنيم و همچنين 
کليه مجوزهاى احداث نيز از نظر ما رايگان خواهد بود؛ چون 

يکی از نيازهاى مهم مردم قنوات اين است.
متأسفانه اگر فردى از شهروندان قنوات و بخش مرکزى، 
در شب حتی نياز به تزريقات ساده داشته باشد، اين امکان 
در قنوات وجود ندارد و بايد براى تزريق فقط يك آمپول به 

قم برود تا از اين خدمات استفاده کند.
اين که ما پس از گذشت اين همه سال در قنوات در مرکز 
کشور و در نزديکی شهر قم نتوانستيم کوچکترين مراکز 
خدمات درمانی و بهداشتی ايجاد کنيم، نشان می دهد که 
خوب عمل نکرده ايم، در حالی که چنين نيازى وجود دارد 
و ما براى تحقق اين موضوع واقعا تلش می کنيم و براى 

جذب سرمايه گذار تلش خواهيم کرد. 
ما ما به عنوان مديريت شهرى هر تعاملی بتوانيم با 
سرمايه گذار انجام می دهيم؛ بتوانيم امتيازاتی را به سرمايه 
گذار بدهيم، می دهيم تا اين کار احداث مراکز درمانی 
در قنوات انجام می شود و از طرف شورا نيز قول می 
دهيم کار انجام شود و اگر کسی سرمايه گذار بود، واقعا 
مورد حمايت مجموعه مديريت شهرى قنوات خواهد بود.

حرف پايانی بنده اين باشد که اگر سرمايه گذاران دنبال 
فرش قرمز می گردند، به شهر قنوات بيايند که ما اينجا 

منتظرشان هستيم.

مهندس فرهادلو شهردار قنوات در گفت  و گو با »قم بزرگ«:

سرمایه گذاران دنبال فرش قرمز می گردند؟!
به قنوات بیایند
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/قم بزرگ - محمد آسیادار/
شهردار شهر توريستی و گردشگرى دستجرد، اولين جلسه تبيين خدمات 
نوروزى با پرسنل خدمات شهرى و فضاى سبز برگزار و اعلم نمود که نيروهاى 
خدمات شهرى و فضاى سبز در خط مقدم خدمت به مسافران نوروزى هستند 

و دستجرد بايد آماده پذيرايی از مسافران نوروزى شود.
به گزارش خبرنگار قم بزرگ، مهندس حسين طالعی شهردار شهر توريستی 
و گردشگرى شهر دستجرد، در دفتر خود پذيراى جمعی از کارگران خدمات 
شهرى و فضاى سبز شهردارى دستجرد شد، و ضمن بيان حساسيت هاى 
ويژه در خصوص چگونگی خدمت در ايام نوروز، اظهار داشت: ما می دانيم 
که کارگران شهردارى دستجرد، کارگرانی فهيم و خدمتگذار به مردم و شهر 
هستند و به همين منظور در نظر داريم با تقسيم وظايف به صورت کارشناسی، 

از آشفتگی کار و خستگی بيش از حد شما جلوگيرى کنيم.

شهردار دستجرد اضافه کرد: معيشت همکاران شهردارى همواره جز 
دغدغه مديريت شهرى دستجرد است و به همين منظور علوه بر حقوق 
و مزايايی که حق طبيعی شماست، مبلغی هم تحت عنوان کارانه هر سه 
ماه يکبار به منظور تقدير از زحمات شما در نظر گرفته می شود؛ البته 
اين کارانه طبق امتياز بندى تعلق خواهد گرفت؛ اين اقدام براى افزايش 
انگيزه شما کارگران عزيز در نظر گرفته شده تا بدانيد زحمات بيشتر شما 

هم ديده می شود.

*کارگران شهرداری در خط مقدم خدمت رسانی
مهندس طالعی با بيان اين که کارگر و هر نيروى شهردارى بايد از ابزار 
مناسب کار بهره مند باشد، گفت: بر اساس همين نگاه، به زودى تجهيزات 
آتش نشانی و همچنين تجهيزات مورد نياز کارگران فضاى سبز و خدمات 

شهرى را تهيه خواهيم کرد.
وى در ادامه خطاب به کارگران خدمات شهرى و فضاى سبز شهردارى دستجرد 
گفت: بنده معتقدم ما همه مثل يك خانواده هستيم و براى حل مشکلتی از 
جمله موضوعات درمان و خدمات رفاهی إن شاء الله اقداماتی انجام خواهد شد.

شهردار دستجرد در ادامه با تأکيد بر اين که خدمت شما در ايام نوروز متفاوت 
و ويژه است و دليل آن سفر مسافران نوروزى به شهر توريستی و گردشگرى 
دستجرد است، گفت: رضايتمندى مردم حاصل خدمت صادقانه است و 
وقتی هم که خدمت درست انجام شد، می توان به توسعه شهر اميد داشت.

مهندس طالعی خطاب به کارگران خدمات شهرى شهردارى دستجرد گفت: 
اميدواريم با همت يکديگر، نوروز ۱۴۰۱، يك نوروز متفاوت از سال هاى قبل 
هم در بحث زيباسازى و هم در بحث فضاى سبز را شاهد باشيم و البته مردم 
هم اين تغيير نسبت به سال گذشته و بهتر شدن خدمت رسانی شهردارى 

را احساس کنند.
* تأکید بر پوشش صحیح کارگران خدمات شهری

در ادامه اين جلسه آقاى ابولحسنی رئيس شوراى اسلمی شهر توريستی 
و گردشگرى دستجرد هم گفت: آقاى طالعی از زمانی که بعنوان شهردار 
دستجرد منصوب شده، نشان داده که عزم و اراده اى قوى و انگيزه اى بالا 
براى کار دارد و اميدوارم شما کارگران قدر چنين مديرى را بدانيد و با کار 
خوب خودتان در همه ايام سال و به ويژه ايام نوروز، انگيزه اين مدير جوان را 
چند برابر کنيد تا انشاالله شاهد توسعه و رشد بيش از پيش دستجرد باشيم.

رئيس شوراى اسلمی شهر دستجرد، در ادامه سخنان خود با بيان اين که 
انتظار داريم کارگران فضاى سبز و خدمات شهرى در ايام نوروز، لباس هاى 
فرم را به صورت مرتب و تميز به تن کنند، گفت: اينجا شهر توريستی و 
گردشگرى دستجرد در ايام نوروز محل مراجعه بسيارى از مسافران نوروزى 
است و انتظار داريم که کارگران عزيز با توجه به کيفيت پوشش خود، شهرى 

زيبا را به چشم مسافران نوروزى بياورند.
حجت اله ابولحسنی اضافه کرد: همچنين انتظار داريم که ضمن خدمت در 
سطح شهر، در ترويج فرهنگ شهر ما خانه ما تلش مضاعف داشته باشيد، 

چرا که بهترين و مهمترين مروجان شعار شهر ما خانه ما، همين کارگران 
خدمات شهرى هستند.

*شهرداری دستجرد در اندیشه نوروز متفاوت برای شهروندان
در پايان اين مراسم مهندس حسين طالعی در گفت وگو با خبرنگار هفته نامه 
قم بزرگ، اظهار داشت: دغدغه شهردارى دستجرد و اعضاى محترم شوراى 
اسلمی شهر اين بود که امسال با بهترين خدمت رسانی در ايام نوروز به 
شهروندان و مسافران نوروزى که به شهر توريستی دستجرد مراجعه می کنند، 
نوروزى متفاوت را رقم بزنيم که لازم بود اولين جلسه را به همين منظور با 

کارگران شهردارى که در پيشانی کار هستند داشته باشيم.
شهردار دستجرد افزود: خوشبختانه براى خدمت رسانی مطلوب مجموعه 
مديريت شهرى در ايام نوروز، علوه بر جلسات متعدد با پرسنل شهردارى، 
هماهنگی هاى ويژه اى با ساير دستگاه هاى خدمت رسان از جمله بخشدارى، 

بسيج، هلل احمر، آموزش و پرورش و ... صورت گرفته است.
وى گفت: مقدمات احداث يك بازارچه محلی براى مسافران نوروزى فراهم 
شده تا علوه بر تأمين نيازهاى معمول مراجعان، صنايع دستی منطقه هم 

در معرض فروش گذاشته شود.
طالعی اضافه کرد: المان ها، سفره هاى هفت سين، زيباسازى نقاط مختلف 
شهر، برپايی دکه هاى راهنماى مسافر در ورودى هاى شهر و ... از جمله برخی 
اقدامات و کارهايی است که شهردارى دستجرد در نوروز ۱۴۰۱ انجام خواهد داد.

*ترویج فرهنگ عفاف و حجاب توسط شهرداری دستجرد
شهردار دستجرد گفت: در دکه هاى راهنماى مسافر که در ورودى هاى شهر 
دستجرد مستقر خواهد شد، علوه بر پك هاى راهنماى مسافر، کيسه هاى 
زباله و دستکش هم در اختيار شهروندان گذاشته خواهد شد تا از ريختن زباله 

در طبيعت زيباى دستجرد و بخش خلجستان جلوگيرى شود.
وى افزود: ضمناً در بسته هاى اهدايی به مسافران، موضوعات فرهنگ حجاب 
و عفاف، امر به معروف و نهی از منکر نيز تحت قالب بروشور و بسته هاى 

فرهنگی گنجانده خواهد شد.
طالعی يادآور شد: همچنين در صدد هستيم سرويسهاى بهداشتی در اماکن 

عمومی تعبيه گردد تا مسافران نوروزى با کمترين مشکل روبرو شوند.
وى يادآور شد: ايستگاه نوروزى با همکارى هلل احمر و مديران دهکده هاى 
گردشگرى برپا خواهد شد؛ و همچنين با همکارى آموزش و پرورش اسکان 

اضطرارى در مواقع لزوم صورت خواهد گرفت.
*راه اندازی سامانه ۱۳۷ شهرداری دستجرد

شهردار دستجرد در بخش پايانی سخنان خود، از راه اندازى سامانه ۱۳۷ 
ارتباط شهروندان با شهردارى دستجرد خبر داد و گفت: اين کار براى اولين 
بار در تاريخ شهردارى دستجرد انجام می شود و اميدواريم اين اتفاق، باعث 
ارتباط بيش از پيش شهروندان با مجموعه مديريت شهرى و در نهايت 

خدمت رسانی بيشتر و رضايتمندى حداکثرى شود.

مهندس طالعی در گفت وگو با قم بزرگ:

»دستجرد« آماده پذیرایی از مسافران نوروزی می شود

»جمعیت قمی های مقیم تهران«
حاج حسین پرهیزکار

مراسم تهران


